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موضــوع تغییرات احتمالــی در تعطیلات آخر هفته در 
ایــران، از اینجا کلید می خورد کــه دولت با هدف ترغیب 
جذب گردشگران و گســترش رفت وآمدها بین استان های 
کشور از یک ســو و رونق تجارت خارجی از سوی دیگر، به 
دنبال افزایش تعطیلات آخر هفته است؛ این در حالی است 
که در دنیا نیز، بســیاری از کشورها تا سه روز تعطیلات را 

هم در آخر هر هفته، تجربه می کنند.
افزود: ایران تقریبــاً هفته ای دو روز را به تعطیلات آخر 
هفته اختصاص داده؛ هرچند که روز پنجشــنبه نیز تقریباً 
نیمه تعطیل اســت و اگرچه ادارات دولتی تعطیل هستند؛ 
اما بانک ها و برخی شرکت های بخش خصوصی تا نیمه روز 
مشغول به کار بوده و از ظهر به بعد تعطیل می شوند و عملًا 

یک بلاتکلیفی برای روزهای پنجشنبه وجود دارد.
ازآنجاکه دولت به دنبال رونق گردشگری در روزهای آخر 
هفته بوده و وزارت میراث فرهنگی و گردشــگری در دولت 
قبــل و دولت کنونی نیز، این پیشــنهاد را مطرح کرده، اما 
یکی از مشــکلات جدی که طی چند دهه گذشته، تجارت 
خارجی ایران را در بعد صــادرات، واردات، کارکرد بانک ها 
و فعالیت های اقتصادی با مشــکل مواجه کرده است، عدم 
هم زمانی تعطیلات آخر هفته ایران با اغلب کشورهای دنیا 
است؛ به این معنا که بالای ۹۰ درصد کشورهای دنیا، شنبه 
و یکشنبه تعطیل بوده و تنها کشورهای محدودی هستند 
که روزهای پنجشنبه و جمعه تعطیل هستند و این موضوع 
سبب شده تا ارتباطات تجاری فعالان اقتصادی، عملًا چهار 

روز در هفته با دنیا قطع باشد.
 حتی کشورهای اسلامی مثل ترکیه، سوریه و پاکستان 
ســال ها اســت که تعطیلات پایان هفته خود را به شنبه و 
یکشــنبه منتقل کرده اند و به تازگــی امارات متحده عربی 
نیــز این هماهنگی تعطیلات را با دنیــا انجام داده و حتی 
زمزمه هایی مبنی بر پیوستن عربستان نیز به این جرگه به 
گوش می رسد که به صورت تغییر روزهای تعطیل خود، این 

هماهنگی با دنیا را انجام دهد.
 البته کشورهای عربی مثل امارات متحده عربی، روز جمعه 
را به دلیل اهمیت برگزاری آئین سیاسی- عبادی نماز جمعه 
تعطیل اعلام کرده و در کنار تعطیلی شنبه و یکشنبه، نیم 
روز جمعــه را هم به این تعطیلی اضافه و اکنون تعطیلات 
دو و نیم روزه آخر هفته را اعمال کرده اند؛ اما ازآنجاکه روز 
جمعه برای ایران یک روز مذهبی بسیار مهم است، بعید به 
نظر می رسد بتوان شنبه و یکشنبه را به عنوان تعطیلات پایانی 
هفته در کشور اعلام کرد؛ بنابراین اگر تعطیلی از پنجشنبه 
و جمعه به جمعه و شــنبه منتقل شود، بخشی از مشکلات 

تجارت ما با دنیا حل وفصل خواهد شد.
 اگر مجلس تصمیم بگیرد که روزهای پنجشنبه و جمعه 
به عنوان تعطیلات پایانی هفته به صورت کامل تعطیل باشند 
و نیم روز کاری پنجشــنبه را در بانک ها از دســت بدهیم، 
مشکلات بیشتر خواهد شد و عملًا تجار ۴ روز تمام را با دنیا 

قطع ارتباطات کاری و تجاری خواهند داشت.
 اگر مجلس تصمیم به اعمال تعطیلی جمعه و شنبه بگیرد، 
اختلاف تعطیلات ما با دنیا به دو روز تقلیل خواهد یافت و 
مشکلات کمتر خواهد شد، به نحوی که می تواند به تجارت 
ایــران در ارتباط با کشــورهای خارجی و نیز ارتباط بانکی 
ایــران با بانک های بین المللی کمک کند؛ لذا انتظار فعالان 
اقتصادی از مجلس این اســت که به این موضوع توجه ویژه 
داشته و حالا که تصمیم گیری در مورد این مسئله مهم در 
دســتور کار قرار گرفته و قرار است که این موضوع تعیین 
تکلیف شود، به تبادلات تجاری کشور توجه ویژه ای داشته 
باشند.رئیس کمیسیون توسعه صادرات غیرنفتی اتاق ایران در 
پاسخ به برخی اظهارنظرها مبنی بر اینکه به دلیل تحریم ها، 
ارتباطات بانکی ما با دنیا قطع اســت و تعطیلی بانک های 
ایران در روزهایی که در دنیا بانک ها مشغول به کار هستند، 
خللی در تجارت خارجی ایران وارد نمی کند، خاطرنشــان 
کرد: قرار نیســت که ایران تا آخر دنیا در تحریم باقی بماند 
و روابط بانکی آن با دنیا قطع باشد؛ همان طور که مسئولان 
عالی رتبه اعلام کرده اند، تحریم ها باید رفع شده و اقتصاد به 
شرایط عادی برگردد؛ بنابراین قانونی که در مجلس مصوب 
می شــود برای کوتاه مدت نیست و ده ها سال پابرجا خواهد 
ماند، بنابراین نباید در شــرایط ویژه نسبت به یک موضوع 
اظهارنظر خلاف واقع داشت؛ بلکه باید نظرات کارشناسی را 
مبتنی بر شــرایط کلی اعمال نماییم.وی ادامه داد: موضوع 
در تصمیم گیری برای تعطیلات پایانی هفته، تنها محدود به 
ارتباط بانک ها نیســت؛ بلکه تمام ادارات و فعالان اقتصادی 
در ۵ کشــور اصلی طرف تجاری ایران، همگی شــنبه ها و 

یکشنبه ها تعطیل هستند.
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ایجاد شغل برای ۵۰ هزار نفر در دولت سیزدهم

ایجاد شغل برای ۵۰ هزار نفر در دولت سیزدهم
مرتضی قدیمی  -    یکی از برنامه های دولت سیزدهم در راستای مردمی کردن اقتصاد، توسعه بخش تعاون است به طوری که در این دولت ۲088 طرح تعاونی با سرمایه ۲۶.۶ هزار میلیارد تومان در کمتر از ۲ سال به 

بهره برداری رسید و با این طرح ها برای بیش از 50 هزار شغل ایجاد کرد.

بر اساس این گزارش 
در دولت سیزدهم و از 

مهر سال ۱400 تا مرداد 
سال جاری ۲088 طرح 

تعاونی با سرمایه گذاری 
۲۶ هزار و ۶۲4 میلیارد 

تومان در کمتر از ۲ سال به 
بهره برداری رسید که به 
واسطه آن برای 50 هزار 
و 4۹4 نفر اشتغال ایجاد 

شد.

۱۴۰2( در دولت سیزدهم تعداد ۱۵ شرکت تعاونی توسعه و عمران شهرستانی تشکیل 
شدند که ۱2 هزار و ۵۸3 نفر در آن عضویت دارند. این تعاونی ها برای ۵۱۷ نفر فرصت 

شغلی ایجاد کرده و میزان سرمایه ثبتی این شرکت ها ۸3 میلیارد ریال است.
همچنین ۴۸ شرکت تعاونی فراگیر ملی در این مدت تشکیل شده که 3 هزار و ۹۱2 
عضو دارد. سرمایه اولیه این تعاون ۴۴ هزار و 2۹۴ میلیون ریال است که واسطه ایجاد 

فرصت شغلی برای 2 هزار و ۷۶ نفر شده است.
2 شرکت تعاونی سهامی عام نیز با 3۱۵ سهامدار )حقیقی و حقوقی( و سرمایه ۱۵ 
میلیارد تومان تشکیل شده که توانسته برای ۷۰ نفر اشتغال زایی کند. در کنار این تعاونی ها 
۱۰ فقره مجوز تشکیل تعاونی سهامی عام و تبدیل به تعاونی سهامی عام نیز صادر شده 
است.تشکیل ۸۰۹ تعاونی خدماتی با عضویت ۱۱ هزار نفر و اشتغال زایی برای ۱3 هزار و 
۴۱۷ نفر، تشکیل ۶۰ تعاونی آموزشگاهی در مدارس سراسر کشور با عضویت ۴ هزار نفر 
از دانش آموزان و تشکیل یک تعاونی فراگیر ملی به صورت آزمایشی برای دانش آموزان 
استثنایی با عضویت ۱۸۰ نفر از دانش آموزان استثنائی استان فارس از دیگر اقداماتی در 

بخش توسعه تعاونی های روستایی است.

دولت ســیزدهم و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در راســتای 
مردمی کردن اقتصاد، توسعه و گسترش بخش تعاون را در دستور کار 
خود قرار داد و دنبال کرده اســت. قرار بود که ســهم بخش تعاون در 
اقتصاد ملی به سهم 2۵ درصدی برسد که در دولت های گذشته مغفول 
ماند؛ حال رشــد این بخش یکی از برنامه های دولت است و توسعه و 
گســترش تعاونی های عمرانی، ملی، خدماتی، سهامی عام و فراگیر از 
جمله اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســت تا سهم تعاون 

در اقتصاد کشور افزایش یابد.
بر اســاس این گزارش در دولت ســیزدهم و از مهر سال ۱۴۰۰ تا 
مرداد سال جاری 2۰۸۸ طرح تعاونی با سرمایه گذاری 2۶ هزار و ۶2۴ 
میلیارد تومان در کمتر از 2 سال به بهره برداری رسید که به واسطه آن 

برای ۵۰ هزار و ۴۹۴ نفر اشتغال ایجاد شد.
در هفته تعاون سال ۱۴۰۰، تعداد 2۶۸ تعاونی مورد بهره برداری قرار 
گرفت که برای بیش از ۷ هزار نفر فرصت شغلی ایجاد کرد. سرمایه گذاری 

این طرح 33۸۷ میلیارد تومان بود.
در دهه فجر سال ۱۴۰۰، تعداد ۱۰2 پروژه افتتاح شد که زیرساخت 
ایجاد اشتغال برای ۷ هزار و ۸۱ نفر را با سرمایه گذاری 2۷3۴ میلیارد 
تومان ایجاد کرد. تعداد ۴۵۷ تعاونی نیز در هفته تعاون ســال ۱۴۰۱ 
به بهره برداری رســید که برای ۱۱ هزار و ۶۸۶ نفر شــغل ایجاد کرد. 

سرمایه گذاری این طرح ۴۱۷2 میلیارد تومان بود.
تعــداد ۸۸۸ طرح پــروژه تعاونی در دهه فجر ســال ۱۴۰۱ و با 
سرمایه گذاری ۵۰3۱ میلیارد تومان به بهره برداری رسید که برای ۱۶ 

هزار و 2۶۴ نفر شغل ایجاد کرد.
وزارت تعاون در شهریور سال جاری نیز 3۷3 طرح تعاونی با مشارکت 
2۴ هزار و ۱۵۱ عضو و با سرمایه گذاری بیش از ۶3۰۰ میلیارد تومان را 
به بهره برداری رساند که به واسطه آن برای ۸ هزار و ۴۵۴ نفر شغل ایجاد 
شد. سرمایه مردمی که در این طرح وجود داشت، ۵۸۱۸ میلیارد تومان 
بود.طبق آخرین آمار مربوط به تشکیل تعاونی ها )منتهی به تابستان 

   اجرای پروژه ها با مشارکت مردم
 دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری- صنعتی و ویژه اقتصادی از عرضه پروژه های سرمایه گذاری 
به زودی در بازار سرمایه خبر داد و گفت: با عرضه پروژه های سرمایه گذاری مناطق آزاد در بورس، 

مردم می توانند مشارکت کنند تا ساخت این پروژه ها با سرمایه های مردم انجام شود.
حجت الله عبدالملکی با بیان اینکه شرایط برای همکاری با سازمان بورس در مناطق آزاد فراهم 
شده است، اظهار کرد: در نمایشگاه ســرمایه گذاری کیش با رییس سازمان بورس مذاکراتی 
برای ایجاد میز مشترک با هدف استفاده از ظرفیت بازار سرمایه برای تامین مالی پروژه های 

سرمایه گذاری در مناطق آزاد انجام شد.
وی افــزود: بســترها و روش های قانونــی مانند ایجــاد صندوق و شــرکت پــروژه برای 
این اقــدام وجــود دارد، اما ایــن ابزارهــا کمتر مورد اســتفاده قــرار گرفته اســت؛ البته 
 در گذشــته انتشــار اوراق برای تامین مالی پروژه ها در بعضی از مناطق مانند کیش تجربه

 شده است، ولی این روند باید توسعه پیدا کند و فراتر از زیرساخت ها در پروژه های اقتصادی هم 
مورد بهره برداری قرار بگیرد.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی خاطرنشان کرد: به متقاضیان سرمایه گذاری در 
مناطق آزاد اعلام شده که می توانند گزینه تامین مالی از بورس را مورد بررسی قرار دهند و برای 

پروژه های بزرگ، از مشارکت مردمی برای توسعه مناطق بهره مند شوند.

تکمیل طرح های 
زیرساختی 

کریدورها، موجب 
تسریع ایران راه 

می شود

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران گفت: در ســال های گذشته در قوانین ما عنوان 
شده بود که بخش خصوصی باید در حوزه احداث نیروگاه ورود کند، بخش خصوصی 
ورود کــرد؛ اما دولت برق تولیدی را زیر قیمت تمام شــده خریداری می کند یا اینکه 
خریداری کرده و مبالغ را پرداخت نکرده است.مهراد عباد درباره موضوع ناترازی برق 
در کشور اظهار کرد: ناترازی برق در ایران زمانی شروع شد که سبد انرژی کشور بعد 
از انقلاب و جنگ اشــتباه تدوین شد. آن زمان قرار شد که بیشتر انرژی کشور از گاز 
تأمین شود و البته ما به نوعی جزء آخرین کشورهایی بودیم که توانستیم از تکنولوژی 
گازی استفاده کنیم، زیرا تصور بر این بود که سوخت پاک و نامحدودی است. اما در 

طی زمان با مشکل مواجه شدیم.
وی افزود: آن زمان ما گاز زیادی را در اختیار داشــتیم اما مســئله جداســازی و 
شیرین سازی آن بود که ما این تکنولوژی را در اختیار نداشتیم و عملًا شاهد بودیم که 
میزان زیادی گاز در فلرها به هدر می رفت و کلی میادین هم داشتیم که امکان برداشت 

از آنها را نداشتیم. در کنار آن نگاه برخی دولت ها آینده نگرانه نبوده و توسعه تأمین انرژی 
پیش نرفت.عضو هیات نمایندگان اتاق ایران تصریح کرد: در قوانین کشور عنوان شده 
که چه میزان از انرژی کشور باید از تجدیدپذیرها و چه میزان از نیروگاه های فسیلی 
تأمین شــود؛ اما هیچ گاه رعایت نشده و ما توقع داریم هم اقتصادمان رشد کند و هم 
صنایع توسعه پیدا کنند، صادرات کشور بیشتر شود و تولید ناخالص ملی و جمعیت 
هم بالا برود و از آن ســو توقع داریم مصرف انرژی کم شود. این یک مغالطه است که 

بخواهیم کاهش مصرف انرژی آن هم از سوی صنایع صورت گیرد.
وی ادامه داد: اکنون شاهدیم که برق و گاز صنایع قطع می شود درصورتی که یکی 
از عوامل ناترازی ها علاوه بر مسائل هدر رفت و عدم کارایی؛ بهره وری پایین انتقال گاز 
و برق است. همچنین قرار بود انرژی هسته ای برق زیادی برای کشور تأمین کند که 
تاکنون این اتفاق نیفتاده است در کل به خاطر عدم برنامه ریزی این مسائل پیش آمده 
و همچنان این روند ادامه دارد.عباد تأکید کرد: اگر بنا داریم که ناترازی به نوعی حل 

شــود باید تفکرات تغییر کند اینکه انرژی صنایع به هر ترتیب باید تأمین شود حتی 
اگر نیاز باشد که واردات برق و گاز انجام شود، درست نیست.

وی با بیان اینکه در درازمدت نیاز است که از انرژی تجدیدپذیر بیشتری استفاده 
کنیم، گفت: انرژی هیدروژنی نیز یکی از راهکارها می تواند باشــد اســت که در ایران 
خیلی راه نیفتاده اما امکانات و پتانسیل آن را داریم که از این نوع انرژی تولید کنیم، 
موضوع دیگر انرژی هم جوشی است، ما در علم هسته ای که یکی از شاخه های جدید 
انرژی هسته ای است؛ پیشرفت های خوبی داشته ایم این انرژی برعکس شکافت هسته ای 

هیچ نوع مضراتی برای محیط زیست ندارد و فوق پاک است.
عباد اظهار کرد: پیشنهاد این است که سازمان انرژی اتمی به سمت صنعتی سازی 
این انرژی حرکت کند، زیرا کشورها اکنون به شدت روی آن کار می کنند به نحوی که 
 بــه حدی انرژی ارزان خواهد شــد که تمام ســوخت های فســیلی ارزش خود را از 

دست خواهند داد.

بازنده اصلی ناترازی برق، صنایع هستند

  آمار اشتغال خانگی به مرز ۱40 هزار نفر رسید
رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از مشاغل خانگی 
از افزایش تعداد فرصتهای شغلی در حوزه مشاغل خانگی خبر 
داد و گفت: از ابتدای ســال تاکنون ۱۴۰ هزار شغل خانگی در 
کشور ایجاد شده و بخش اعظمی از هدف گذاری ۱۵۰ هزار شغل 

خانگی تا پایان سال محقق شده است.
آزیتا همتیــان، با تشــریح تازه ترین آمار ایجاد اشــتغال 
خانگی،گفت: بر اســاس آخرین گزارش، آمار ایجاد اشتغال در 
حوزه مشاغل خانگی افزایش یافته و از ابتدای سال تاکنون برای 
۱۴۰ هزار نفر اشــتغالزایی شده است  که با توجه به آمار به روز 
می توان گفت بخش اعظمی از هدف گذاری ۱۵۰ هزار فرصت 
شغلی ما تا پایان سال محقق شده است.وی افزود: این آمار طبق 
گزارشی است که مستقیم از سامانه وزارت کار دریافت می کنیم 

و با اطلاعات سامانه ملی رصد اشتغال متفاوت است. 
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صرفه جویی 9 میلیارددلاری خودروهای دوگانه سوز
مریم لطفی      |    محدود شدن متقاضیان از آنجا که تولید خودروهای دوگانه سوز در دولت یازدهم و دوازدهم کنار گذاشته شد، متقاضیان دو راه بیشتر 

نداشتند؛ یکی منصرف شدن از خرید خودروهای گازسوز و دیگری گازسوز کردن خودروهای خریداری شده در کارگاه ها بود که این امر خطراتی را هم 
برای سرنشینان داشت.

وزیرراهوشهرسازیگفت:پروژههایاولویتدارحوزهریلیدرراستایتحققابتکارایران-راهموجبتسریعدرزیرساختیکریدورهامیشود.
مهردادبذرپاشوزیرراهوشهرســازیدریکیازشــبکههایاجتماعیشخصیخودنوشت:باتاکیدرئیسجمهوردرجلسهبررسیپروژههایاولویتدارحوزهریلیدرراستایتحقق

ابتکارایران-راه،تکمیلطرحهایزیرساختیکریدوریتسریعمیشود.
ویافزود:پروژههایریلیمیانه-اردبیلورشت-کاسپینوپروژهناتمامراهآهنیزد-اقلیددرسریعترینزمانممکنتقدیممردمشریفخواهدشد.

ســیدابراهیمرئیســیعصرپنجشــنبه)۲۳آذرماه(درادامهنشستهای»رفعموانعرونقتولیدوگرهگشاییوتسریعدرتکمیلپروژههایکلانکشور«،ضمنقدردانیازتلاشهای
مدیراندستاندرکاربرایارتقایظرفیتهایترانزیتیوحملونقلیکشور،بااشارهبهتوضیحاتارائهشدهازسویوزیرراهوشهرسازیدربارهمسیررشت-کاسپینتلاشبیشترمسئولان

برایتکمیلوبهرهبرداریازاینمسیرتاپیشازپایانسال۱۴۰۲راضروریخواند.

تکمیل طرح های 
زیرساختی کریدورها، 

موجب تسریع ایران راه 
می شود

  پیشتازی تولید خودروهای سواری
ازابتدایسالجاریتاپایانآبانماه،۸۸۲هزار
و۴۷۱دستگاهخودرودرکشورتولیدشدهاست.
مجموعتعدادخودروتولیدیدرکشور،رشد۱۸
درصدیتولیدنسبتبه۷۴۹هزارو۱۵۷دستگاه

درسالگذشتهرانشانمیدهد.
براساسآماروزارتصنعت،معدنوتجارت،
عملکردتولیدخودروســازانطیهشــتماهه
ســالجاری،حکایتازآنداردکهبالغبر۸۲۲
هزاردســتگاهخودرودرکشورتولیدشدهکهاز
اینتعدادباسهمنزدیکبه۸۴درصدی)معادل
۷۴۷هزارو۴۹۱دستگاه(خودروسواریدرکشور

تولیدشدهاست.
ازاینتعدادخودروتولیدیدرسالجاریحدود
۷۴۷هزارو۴۹۱دستگاه،آمارتولیدخودروهای
سواریاستکهبهصورتعبورمستقیموکامل
بودهونشانازرشــد۱۵درصدیتولیدخودرو
سوارینسبتبهآمارتولیددرمدتمشابهسال
گذشتهدارد.درمجموعهشتماههسالگذشته
۶۵۱هزارو۳۶دســتگاهخودروسواریکاملدر

کشورتولیدشدهاست.
وانتیهادرسکویبرتر

پسازسواریها،بیشترینسهمتولیدخودرو،
متعلقبهوانتهاستکهطیهشتماههامسال
تولید۱۰۶هزارو۷۳۳دســتگاهیاینخودروها
رارقمزدهاست؛تولیدوانتدرهشتماههامسال
نســبتبهمدتمشابهسالگذشتهکه۷۴هزار
و۸۰۶دســتگاهوانتتولیدیداشته،۴۳درصد

افزایشیافتهاست.
طبقآمار،تولیدنزدیــکبه۲۴هزارو۷۶۳
دستگاهانواعخودروسنگین)کامیون،کامیونت
وکشــنده(درآمارتولیدخودرودرهشتماهه
سالجاریبارشــد۲۶درصدینسبتبهتولید
خودروهایســنگینباریدرمدتمشابهسال
گذشــتهمعادل۱۹هزارو۶۰۶دســتگاه،ثبت

شدهاست.
افتخودروهایمسافربری

طبقگزارشارائهشدهتوسطوزارتصمتاز
عملکردخودروسازاندرهشتماههامسال،تولید
خودروهایمسافربریشاملاتوبوس،مینیبوس
ومیدلباسنســبتبهآمارتولیددرهشتماهه

۱۴۰۱،افتکردهاست.
درحالــیکهازابتدایســال۱۴۰۱تاپایان
آبانماهآن،۸۳۳دستگاهاتوبوسدرکشورتولید
شدهبود،اینعدددرمدتمشابهامسالبه۶۰۷
دستگاهرسیدوبدینترتیبکاهش۲۷درصدی

داشتهاست.
همچنینتولیدمینیبوسومیدلباسباافت
۱۰درصدیدراینمقایسهآماریاز۶۵۲دستگاه
درهشتماه۱۴۰۱به۵۸۶دستگاهدرمدتمشابه

سالجاریرسیدهاست.
جهشخودروسازانخصوصی

براساسآنچهکهدرآماروزارتصمتآمده،در
هفتماههامسالحدود۲۰۵هزاردستگاهخودرو
دربخشخصوصیتولیدشدهکهنشانازسهم
۲۳درصدیازمجموعکلتولیدخودروکشــور
است.اینتعدادخودروتولیدیدربخشخصوصی
درمقایسهباآمارتولیدآنهادرمدتمشابهسال
گذشتهمعادل۱۱۴هزاردستگاه،۸۰درصدرشد

راثبتکردهاست.
تولیدسواریدربخشخودروسازانخصوصی
از۸۵هزارو۷۴۵دســتگاهبارشد۹۳درصدی
به۱۶۵هزارو۸۳۲دستگاهرسیدهاست.پساز
آنتولیدوانتاز۱۵هزارو۸۶۰دســتگاهبه۲۲
هزارو۱۳۳دستگاهرسیدهورشد۴۰درصدیرا
ثبتکرد.تولیدخودروهایسنگینباری)کامیون،
کامیونتوکشنده(از۱۰هزارو۴۱۰دستگاهبه
۱۶هزارو۱۰۶دستگاهرسیده،بدینترتیب۵۵

درصدرشدتولیدداشت.

  کاهش آمار خرید ملک در ترکیه
ادارهآمارترکیهاعلامکردکهفروشملکدر
ماهنوامبربهصورتســالانه۲۰.۶درصدکاهش

یافتهاست.
بهنقــلازترکیش،موسســهآمــارترکیه
)TurkStat(اعلامکردکلفروشخانهدرماهنوامبر

به۹۳هزارو۵۱۴واحدرسیدهاست.
استانبولبا۱۶.۲درصدیا۱۵هزارو۱۸۷واحد
درماهنوامبربیشترینسهمرادراختیارداشتو
پسازآنآنکارا،پایتختترکیهبا۸۲۵۰واحدو
استاندریایاژه،ازمیربا۵۱۰۵واحدقراردارند.
فروشخانهطیماهژانویهتاماهنوامبربا۱۴.۹
درصدکاهشبهحدود۱.۱میلیونواحدرسید.

فروشخانههایرهنــیدرماهنوامبربهطور
سالانه۶۸.۵درصدودر۱۱ماههسال۳۳.۶درصد
کاهشیافت.فروشخانههاینوسازدرماهنوامبر
بهصورتســالانه۱۸.۵درصدکاهشیافتودر

ژانویهتانوامبر۱۴.۱درصدنزولکرد.
فروشخانههایدستدومدرماهنوامبر۲۱.۶
درصــدکاهشیافــتودردورهژانویهتانوامبر،
فروشخانههایدســتدوم۱۵.۲درصدکاهش
ثبتکردهاســت.درماهنوامبر،فروشمسکنبه
خارجیها۶۱.۵درصدودردوره۱۱ماههســال

جاری۴۶.۱درصدکاهشداشتهاست.
براساسگزارشترکاستات،شهروندانروسی
درماهنوامبر۶۳۷خانهخریداریکردهاندوپس
ازآنشــهروندانایرانیبا۲۳۴خانه،اوکراینیها
با۱۲۸خانهوشــهروندانقزاقستانبا۱۱۷خانه

قراردارند.
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بیشاز۱۱ســالبودکهخودروسازان،تولیدخودروهایدوگانهسوزرابه
بهانههایمختلفکنارگذاشتهبودند؛ایندرحالیاستکههموارهدرتماماین
سالهاتقاضابرایخریدخودروهایگازسوزدربازاروجودداشت.دولتروحانی
۸سالاقدامیکهبرایدوگانهسوزشدنخودروهادردولتاحمدینژادصورت
گرفتهبودرانادیدهگرفتوخودروسازانهمازاینبیتوجهی،استقبالکردند.
دردولتاحمدینژاد،گازسوزکردنخودروهاباشتابآغازشدوخودروسازان،
ملزمبهتولیدخودروهایدوگانهســوزشدند.آمارهاحکایتازآنداردکهدر
دولتنهمودهم،بیشازدومیلیونخودرویگازســوزتولیدشــد؛.درآن
برههزمانیبحرانآلایندگیهواکاهشیشدوالبتهدرمقابل،دولتروحانی
رکورددارروزهایآلودههوابود.دولتروحانیبهدلیلآنکهاعتقادیبهتولید
خودروهایدوگانهســوزنداشت،خودروسازانرامؤاخذهنمیکردکهچراروز
بهروزسهمخودروهایگازسوزدرکارخانجاتدرحالآبرفتناست.همین
امرسببشدکهتولیدخودروهایگازسوزدردولتروحانیبهصفربرسد.از
آنجاکهتولیدخودروهایدوگانهسوزدردولتیازدهمودوازدهمکنارگذاشته
شد،متقاضیاندوراهبیشترنداشتند؛یکیمنصرفشدنازخریدخودروهای
گازســوزودیگریگازسوزکردنخودروهایخریداریشدهدرکارگاههابود

کهاینامرخطراتیراهمبرایسرنشینانداشت.

  ضرورت فراهم ساختن زیرساخت ها
ایرانبادراختیارداشــتنحدود۱۵درصدذخایرگازطبیعیدنیا)حدود
پنجبرابرامریکا(،موقعیتممتازیدرجایگزینیگازطبیعیفشردهداردلذابا
توجهبهاینویژگیوهمچنینکاهشآلودگیهواوکاهشهزینههایبنزین،
حرکتبهسمتخودروهایگازسوزمیتواندراهعلاجاینروزهایکشورباشد.
درحالحاضرفقطیکخودروساز،تولیدخودرودوگانهسوزبهنامساینااس
راآغازکردهاســت؛قیمتپایهســاینااسدوگانهحدود۲۴۲میلیونو۳۸۰
هزارتوماناســتوتابهدستمصرفکنندهبرسدقیمتآن۲۸۳میلیونو
۱۶۲هزارتومانمیشود.قیمتروزگذشتهبازاراینخودروهم۳۸۰میلیون
تومانبود.ازآنجاکهتنهاخودرویدوگانهسوزتولیدیخودروسازانساینااس
اســت،تقاضابرایخریدآنافزایشیاستوهمینامرفاصلهقیمتکارخانه

وبازاررابیشــترمیکند.اینروالسببشدهکهشرکتخودروسازبخواهد
تادریافتمجوزافزایشقیمتازســویشورایرقابتازتعهداتخودسرباز
بزندوازثبتنامکنندگانساینااسدوگانهسوزبخواهدکهخودرویخودرابا
ساینااستیپDAکهقیمتکارخانهایآن۲۸۱میلیونو۵۹۲هزارتومان

است،تغییردهند.
درمقطعزمانیکهخودروهایدوگانهسوزتولیدنمیشد،خودروسازانبهانه
کمبودکپسولوتحریمهاراداشتنداماگفتهمیشودعمدهدلیلیکهباعث
شدهخودروهایگازسوزبهتولیدانبوهنرسندایناستکهخودروهایبنزینی
برایخودروســازانسودومنفعتبیشتریدارد.نکتهقابلتأملدیگریکه
شایدبتوانازعواملبازدارندهخریدخودروهایدوگانهسوزدردولتروحانی
دانست)منهایبیتوجهیدولتوقتبهتولیدخودروهایدوگانهسوز(صفهای
طولانیجایگاههایپمپگازبود.عدمتوزیعمناســبگازسببشدهبودکه
مردممیلورغبتخودرابرایخریدخودروهایدوگانهســوزبهصورتکلی

ازدستبدهند.

 منافع ملی برای دوگانه  سوزی خودرو
ازآنجاکهکلانشهرهادچارافزایشآلایندگیهواشدند،ضرورتداردکه
خودروسازانباتوجهبهفراهمبودنزیرساختها،بهسمتتولیدخودروهای
گازســوزبروندوسبدخودروییوســوختی)بنزین،سیانجی،گازوییل،
هیبریدیوبرقی(خودرابهنحویمتنوعکنندکهفراگیریآنبیشــترباشد
ودرعینحالبتوانازمصرفبنزینکشورکاست.دردولتروحانی،بهدلیل
بیتوجهیبهســبدســوختخودروها،مصرفبنزینافزایشیشدودولت
ســیزدهم،تاوانآنفراموشــیرامیدهد.۲۶شــهریورماهسالجاریاعلام
شدکهمصرفبنزینباثبترقممصرفروزانه۱۳۷میلیونلیتررکوردزد.

یکیازچالشهاییکهدراینحوزهوجودداردوآنهمارثیهدولتقبل
اســت،افزایشمصرفسوختخودروهااســت.درحالیکهانتظارمیرفت
خودروسازانازمیزانمصرفسوختخودروهابکاهند،طیسالهایگذشته
برمصرفســوختخودروهاافزودهشدهاســت.بهاذعانتعمیرکارانسطح
شــهر،اکثرخودروهایداخلیبهازایهــر۱۰۰کیلومتر)مصرفترکیبی/

ارســلانمالک،معاونوزیرراهوشهرسازیازآغازعملیاتاجرایییکمیلیونو
۹۰۰هزارواحدمسکونیدرقالبطرحنهضتملیمسکنخبرداد.

معاونوزیرراهوشهرســازیافزود:تااینلحظهبیشاز۳۸هزارهکتارزمینبا
ظرفیتســاختیکمیلیونو۶۰۰هزارواحدمســکونیدرمحدودهشهرهاتأمین
شدهاست.ویهمچنیناعلامکرد:تاکنونقرارداد۲۵هزارهکتارپروژهآمادهسازی
درکشــورمنعقدشــدهکهحجماجرایاینپروژههامعادلبیشاز۶هزارکیلومتر

جادهسازیاست.
مدیرعاملسازمانملیزمینومسکناینحجمازکاررادرکشوربیسابقهدانست
ودرتوضیــحاهمیتاینامراضافهکــرد:اگربخواهیماینعددراباعملکردبخش
مسکندرگذشتهمقایسهکنیمبایدیادآوریکنیمکهدرمسکنمهرمجموعا۵۹۰ً

هزارواحدمسکندرسازمانملیزمینومسکنساختهشد.
مالکیدرادامهگفت:افزایشسرعتوکیفیتوپایینآوردنقیمتتمامشدهدر
ساختواحدهاینهضتملیمسکنبرایماازاهمیتویژهایبرخورداراستونقش
صنعتفولاددرتمامیاینمواردبارزاست.معاونوزیرراهوشهرسازیآمادگیاین

وزارتخانهدرحمایتازفناوریهاینوینساخترااعلامکردوافزود:مشوقهاییدر
اینخصوصپیشبینیشدهوایناقدامقابلتوسعهوافزایشاستوهمچنینباید

دراینعرصهبهسمتنظاممدیریتپروژهپیشرفت.

ویاظهارکرد:مابراینباوریمدردستیابیبهدانشصنعتفولاددرساختمان
چیزیازکشــورهایدنیاکمنداریموبایدبامدیریــتبهرهوریوکنترلپروژهها،
ضعفهایموجودرارفعکنیم.مدیرعاملســازمانملیزمینومســکندربخش
دیگریازصحبتهایشساماندهیورتبهبندیتولیدکنندگانبرایرقابتعادلانهو
بالابردنکیفیتمحصولاتراخواستارشدورسیدنبهشرایطایدهآلوجایگاهاصلی

دراینبخشرادورازذهنندانست.
مالکینقشنظارتیدرتســهیلمقرراتوایجادمشوقهاییازطریقاستفادهاز
فناوریهاینوینساختراازوظایفدولتدررفعچالشهایصنعتساختوساز
دانســتوافزود:علاوهبراینهاتنظیمومدیریتتسهیلاتبانکیتوسطدولتباعث
میشــودمتقاضیانوشــرکتهابتوانندمصالحراآسانترتهیهکنند.ویدرپایان،
همکاریصنایعفولادبامراکزدانشــگاهیوتحقیقاتیوشرکتهایدانشبنیانرا
خواستارشدوگفت:باهمکاریاینبخشهامیتوانهزینهتمامشدهرابهحداقل
رساندوحتیمیتوانبااستفادهازاینظرفیت،بازارکشورهایمنطقهراهمبدست

آورد.

رییسسازمانبرنامهوبودجهگفت:پیشبینیمارشدمتوسط۱۸درصدیحقوق
کارمندانشاغلدولتاست.

داودمنظوردریکبرنامهتلویزیونیعنوانکرد:رشدمتوسطیعنیآنهاییکه
درآمدشاندرسطوحبالاترقرارداردرشدکمتروآنهاییکهدرآمدشاندرسطوح

پایینترقرارداردرشدبیشتریدارد.
ویتصریحکرد:اگررشدمتوسط۱۸درصدراباتوسلبهروشهایتورمیافزایش
دهیمبهنفعمردمنخواهدبود.اینرقمرشــداثراتتورمینخواهدداشت،مامکلف

هستیمبهتورمتکرقمیبرسیم.
رئیسسازمانبرنامهوبودجهاعلامکرد:تامینمالیازطریقفروشاموالدولتی
۱۲۸میلیاردتوماناست،پیشبینیمیکنیمتاپایانسال۲۰همتازاینطریق

تامینمالیداشتهباشیم.
ویافزود:همچنینماتاپایانســالدرواگذاریشرکتهایدولتیبه۳۰همت

میرسیم.دربودجه۱۰۶همتپیشبینیشدهاست.
منطورعنوانکرد:اینپیشبرآوردیهاباعثمیشودعلارغمتلاشهانتوانیمبهارقام

پیشبینیشدهمصوبدستپیداکنیم،هرچندکهمیبینیم۵۰درصددردرآمدهاو
۴۱درصددرکلمنابعبهبودداریم.ایناتفاقنسبتبهکلدهه۹۰بالاتراست.رئیس
سازمانبرنامهوبودجهدرادامهگفت:درآمدهایمالی،سودسهامشرکتهایدولتی،
حقوقگمرکی،درآمدحاصلازمالکاندولتدرمعادن،فروشکالاوخدماتدولتی

منابعاصلیدرآمدهایدولتراتشکیلمیدهد.
منظورافزود:دربخشدوممادرآمدحاصلازواگذاریداراییهایســرمایهایرا

داریمکهعمدتاًشاملمنابعنفتوگازوواگذاریسهامشرکتهایدولتیاست.
ویتصریحکرد:قسمتدیگرتأمینمالیازطریقایجادبدهیاست،یعنیانتشار

اوراقخزانهواوراقمالیدولتوهمچنینفروشاموالوداراییهایدولت.
منظورمتذکرشد:ازمیاناینسهگروه،بهترینوپایدارتریننوعتأمینمنابعاز
طریقگروهاولاســت،ماگروهسومراازناچاریانجاممیدهیم،البتهاشکالیندارد
ماممکناستبرایسرعتبخشیدنبهپروژههایعمرانیامسالانتشاراوراقانجام

دهیموسالهایآیندهبازپرداختکنیم.
رئیسسازمانبرنامهوبودجهگفت:درادبیاتاقتصادیهرچهباعنواناوراقبدهی
منتشرمیشودبهمعنایکسریبودجهاست.درلایحهبودجهسالآیندهمجبوریم
۲۵۰هزارمیلیاردتوماناوراقبدهیمنتشرکنیمچراکهبایدبازپرداختاوراقبدهی
فروختهشدهدرســالهایقبلراتامینکنیمودولتعملاهیچدرآمدیازفروش

اوراقبدهیبهدستنمیآورد.

ایجاد مشوق  برای حمایت از فناوری های نوین ساخت در نهضت ملی مسکن

رقم دقیق افزایش حقوق کارمندان در سال آینده اعلام شد

ترافیکوجاده(بین۱۱الی۱۲.۵لیتربنزینمیســوزانند؛ایندرحالی
استکهاکثرخودروسازانجهانیمحدودهمصرفبنزینخودروهایشان

کمتراز۵لیتراست.

  الزام قانونی به تولید خودرو کم مصرف
عبداللهتوکلیلاهیجانی،مدیرکلدفترصنایعخودروییوزارتصمت
گفتهاســت:درآییننامهماده۳قانونساماندهیصنعتخودروکهاخیراً
تصویبشد،خودروسازانموظفشدهاندبابتتولیدخودروهایپرمصرف
جریمهپرداختکنند.دراینآییننامهخودروســازانموظفشدندسبد
مصرفسوختمحصولاتشانرابهگونهایمدیریتکنندتادرکنارتولید
خــودرویپرمصرف،یکخودرویکممصرفهمتولیدشــودیعنیجمع
مصرفســوختتولیداتهرخودروســازازیکحدمشخصیفراترنرود،

وگرنهجریمهخواهدشد.
اوادامهداد:اینآییننامهباالگوبرداریازکشــورهایپیشرودرصنعت
خودروتدوینشــدهاستوعوایدحاصلازاینجریمههابهتوسعهحمل
ونقلعمومیوتوسعهخودروهایبرقیاختصاصخواهدیافت.حدمجاز
سبدمصرفسوختخودروسازانبهصورتسالانهدریککارگروهباحضور
نمایندگانیازسازمانمحیطزیست،سازمانملیاستاندارد،وزارتصمت

و...تعیینمیشود.
مدیرکلدفترصنایعخودروییوزارتصمتبااشــارهبهسیاستهای
کاهشمصرفسوختافزود:مصوبهدیگریهمازسویهیأتوزیرانداریم
کهبراســاسآنخودروسازانموظفهستندسبدمصرفسوختخودرا

سالانه۵درصدکاهشدهند.

  شناسایی عامل اصلی آلودگی هوا
کارشناسانعنوانمیکنندکهبنزینباهزینههنگفتواردکشورمیشود
وباپرداختیارانهکلانبرایاینســوخت،ســرمایهملیمملکتبههدر
میرود،لذادر۸۰درصدازجادههایکشورامکانایجادجایگاههایپمپ
گازوجودداردودرصورتیکه۶۰درصدخودروهایکشورگازسوز)دوگانه
سوز(شودسالانهحداقل۹میلیارددلارصرفهجوییارزیراشاهدخواهیم
بود.براساساعلامبانکجهانیهشتمیلیارددلاردرسال۲۰۱۰بهدلیل

آلودگیهوابهاقتصادایرانلطمهواردشدهاست.
همچنینکارشناســانیادآورشدندکه۸۹درصدآلودگیهواناشیاز
خودروهاوبهدلیلسوختمصرفیآن)بنزین(است.متأسفانهدرحالحاضر
بهدلیلهمینآلودگیهوا،تهرانبهدومینشهرسرطانزایجهانمبدل
شدهاست؛درحالیکهجهتگیریبینالمللیبهسمتگسترشاستفادهاز
سوختسیانجیمیرودجالباســتبدانیدهماکنوندراتحادیهاروپا،
مالیاتوعوارضســالانهخودروهابراســاسمیــزانآلودگیوآلایندگی

خودروهاتعیینودریافتمیشود.

 اولویت تأمین منابع مالی
چندیپیش،محسنجوهری،رئیسانجمنسیانجیکشورگفتهبود:
بهطورکلیهزینهدوگانهسوزکردنخودروهابهاینبستگیداردکهمااز
چهنوعکیتومخزنیبرایدوگانهسوزکردنخودرواستفادهکنیم.مادر
موضوعکیتومخزنتنوعگستردهایداریم،اماآنچهدرکشورمرسوماست
بیشترمخازنمصرفیفولادیاستکهاستفادهمیشود.یکیازمشکلاتی
کهدرسالهایگذشتهداشتهایماینبودهکهآمارخودروهایدوگانهسوز
خودروســازانداخلیکاهشیبودهاســت.همچنینطبقآمارامسالدر
مجموع۲۲هزارو۳۱۱دســتگاهخودرودوگانهسوزدرکشورتولیدشده
اســت؛بهطوریکهدرمدتمشابهسالگذشتهاینتعداد۸هزارو۷۳۶

دستگاهبودهاست.
اوافزود:درماههاینخستامسالرشد۱۵۵درصدیتولیدخودروهای
دوگانهسوزداخلیرادرکشورداشــتهایم.خودروسازانمابایدآمارتولید
خودروهایدوگانهسوزراافزایشدهندوامیدواریمایناتفاقبیفتدچراکه
بهنفعمنابعملیکشوراست.دوگانهسوزکردنخودروباتوجهبهآلودگیهوا
میتوانداینمعضلراکاهشدهد.اگرمردمخودشانبخواهندخودروهای
بنزینیخودرابهدوگانهسوزتبدیلکنندهزینهآنحدوداًبین۱۸تا۲۵
میلیونتوماناست.براساسآخرینویرایشمصوبهشورایاقتصادبهشرکت
ملیپخشفرآوردههاینفتیاجازهدادهشدهمخازنمنقضیشدهوفرسوده
تاکســیهارابهصورتکاملًارایگانوازمحلمصوبهماده۱۲قانونرفع
موانعتولیدرقابتپذیرتعویضگرددکهاجرایاینطرحکهبهدلیلعدم
تأمینمنابعمالیباوقفهمواجهشــدهبودکهخوشبختانهازامروزبااعلام

رسمی،اجرایمصوبهآغازشد.

ایران با دراختیار داشتن 
حدود 15 درصد ذخایر 
گاز طبیعی دنیا)حدود 

پنج برابر امریکا(، 
موقعیت ممتازی در 

جایگزینی گاز طبیعی 
فشرده دارد لذا با توجه 

به این ویژگی  و همچنین 
کاهش آلودگی هوا 
و کاهش هزینه های 

بنزین،  حرکت به سمت 
خودروهای گازسوز 

می تواند راه علاج این 
روزهای کشور باشد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/09/27
شماره : 1547
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سیستم های نظارتی بورس هوشمندتر شده است

ابوالفضل حمیدی   |      رئیس اداره دیده بان سلامت بازار سرمایه گفت: سازمان بورس و اوراق بهادار به نهادهای متخصص در بازار 
مجوز داده تا سهامداران و سرمایه گذاران از تخصص آنها در بازار تخصصی بهره مند شوند و سیستم های نظارتی قابل قیاس با 

گذشته نیست و هوشمندتر شده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: با توجه به ساختار شفاف صندوق های بازنشستگی تکمیلی، به صورت روزانه ارزش خالص دارایی آنها در سامانه های مربوط به صندوق منتشر 
می شود.

 به نقل از سازمان بورس، مجید عشقی در خصوص صندوق های بازنشستگی تکمیلی، گفت: این صندوق ها یکی از صندوق هایی است که طی ماه های گذشته اساسنامه آن طراحی شده 
است و با توجه به ساختار شفاف صندوق های بازنشستگی تکمیلی، به صورت روزانه ارزش خالص دارایی آنها در سامانه های مربوط به صندوق منتشر می شود که این شفاف سازی موجب جذب 

منابع بلندمدت به سمت بازار سرمایه و توسعه سرمایه گذاری برای طرح های مختلف خواهد شد.
وی افزود: همچنین منبع مالی قابل توجهی برای کارمند در پایان دوره همکاری فراهم می شــود تا نیازهای دوره بازنشســتگی خود را تأمین کند. انتظار می رود، این صندوق ها به صورت 

آهسته رشد کنند و از نظر ارزش دارایی ها سهمی در آینده بازار سرمایه را به خود اختصاص دهند.

صندوق های بازنشستگی 
 تکمیلی شفاف سازی
 می   شوند

  جزئیات واگذاری ۵۱ درصد ســهام 
پرسپولیس و استقلال

سازمان خصوصی سازی با صدور اطلاعیه ای، 
جزئیات واگذاری ۵۱ درصد ســهام دو باشگاه 
فرهنگی و ورزشی پرسپولیس و استقلال را اعلام 
کرد.به گزارش سازمان بورس، سازمان خصوصی 
سازی اعلام کرد: به استناد قانون اجــــــرای 
سیاست های کلی اصـل »۴۴« قانـون اساســی، 
مصوبه هیأت واگذاری و سایر قوانین و مقررات 
مربوطه، ۵۱ درصد از سهام قابل واگـــــذاری 
دو باشــــگاه فرهنگی و ورزشـــی پرسپولیس 
و استقلال با رعایت »دستورالعمل اجرایی روش 
انتخاب مشتریان راهبردی )اســـــتراتژیک( و 
احـراز و پایش اهلیت مدیریتی در واگذاری ها« 
و از طریــق فرابورس عرضــه و واگذار می کند.

بر اساس اطلاعیـــه منتشر شــده، ارزش پایه 
ســهام قابل عرضه باشــگاه فرهنگی و ورزشی 
پرســپولیس ۲۱.۱۶۱.۰۴۷.۰۸۶.۹۰۰ ریــال، 
معادل ۵.۳۶۲.۶۵۷.۶۵۰ سهم به صورت بلوکی 
)۵۱ درصد(، با قیمــت تابلو فرابورس »در روز 
عرضــه معادل قیمت پایانی روز قبل از عرضه« 
بــه اضافه ۱۱۰ درصد به شــرط آنکه از مبلغ 
۳.۹۴۶ ریال کمتر نباشد.از سویی دیگر، ارزش 
پایه سهام قابل عرضه باشگاه فرهنگی و ورزشی 
استقلال ۱۸.۵۰۲.۷۲۱.۶۱۳.۰۰۰ ریال، معادل 
۵.۵۰۳.۴۸۶.۵۰۰ ســهم به صورت بلوکی )۵۱ 
درصد(، با قیمت تابلو فرابورس »در روز عرضه 
معادل قیمت پایانی روز قبل از عرضه« به اضافه 
۱۱۰ درصد به شرط آنکه از مبلغ ۳.۳۶۲ ریال 

کمتر نباشد. 

  سوت زن مالیات در کرج ۵۵۲ میلیون 
تومان جایزه گرفت

یک گزارشگر که فرار مالیاتی ۴۰۰ میلیارد 
تومانی را در استان البرز گزارش کرده بود طبق 
وعده سازمان امور مالیاتی ۵۵۲ میلیون تومان 
جایــزه دریافت کرد.  گزارش مردمی واصله در 
سامانه سوت زنی سازمان امور مالیاتی در اوایل 
سال گذشــته به  بازرســی ویژه از دو شرکت 
بزرگ در اســتان البرز مورد انجامید. با بررسی 
اســناد فیزیکی و نرم افزاری پنهان شده مربوط 
به درآمد واقعی شــرکت ها فرار مالیاتی بزرگی 

شناسایی شد.

طبق مصوبه نیاز است 
افراد فعال در حوزه 

مشاور سرمایه گذاری، 
مقادیری از حداقل ها را 
داشته باشند تا اعتماد 

عمومی به سمت آنها 
جلب شود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/09/27
شماره : 1547

محمد حسین پور درباره پدیده سیگنال فروشی در بورس و اینکه بحث استفاده از خدمات مالی یا مشاوره سرمایه گذاری )سیگنال 
فروشی( در مقررات سازمان پیش بینی شده است، گفت: با مطالعه تطبیقی روی تمام بورس های دنیا، می توان شاهد مقررات خاص 

همه کشورها مربوط به مشاوره سرمایه گذاری به اقتضای شرایط بازار و همچنین بازیگران و فعالان آن بود.
وی افزود: در ماده ۴۹ قانون بازار جمهوری اســلامی، پیش بینی شــده افرادی که خواهان فعالیت در این زمینه هستند باید از 
سازمان بورس مجوز فعالیت دریافت کنند. این موضوع به خاطر حفظ کیان و سلامت بازار است و فعالیت ها باید به شکلی قانونمند 

و منظم انجام شود.

  فهرست نهادهای دارای مجوز در سایت سازمان
به گفته حســین پور بحث توصیه به خرید و فروش و نگهداری اوراق بهادار، اظهار نظر راجع به روند قیمت و روند عرضه و 
تقاضای بازار و اظهارنظر راجع به ارزش و یا قیمت اوراق بهادار در دستورالعمل مشاوره سرمایه گذاری دیده شده و در قاون بازار 

هم در فصل ششم جرم انگاری شده است.
رئیس اداره دیده بان سلامت بازار سرمایه عنوان کرد: اکنون سهامداران و سرمایه گذاران می توانند به اشخاصی که دارای مجوز 

تحت نظارت سازمان هستند مراجعه کنند، چرا که لیستی از نهادها از سوی نهادناظر در سایت سازمان 
بورس کاملا قابل مشاهده است.

  فرهنگ سازی برای جلب اعتماد عمومی
حسین پور تصریح کرد: طبق مصوبه نیاز است افراد فعال در حوزه مشاور سرمایه گذاری، مقادیری از 

حداقل ها را داشته باشند تا اعتماد عمومی به سمت آنها جلب شود.
رئیس اداره دیده بان سلامت بازار سرمایه با تاکید به اینکه سازمان بورس به سمت و سوی تسهیل گری 
برای فعالان حوزه مشاوره سرمایه گذاری و در جهت درست و مدیریت شده آن حرکت می کند، اظهار 
داشــت: باید به سمت فرهنگ سازی در این زمینه حرکت کنیم و افرادی که خواهان سرمایه گذاری در 
یک بازار تخصصی هستند باید قبل از ورود به آن بازار، مشاوره گرفته و سپس وارد فضای بورسی شوند.

وی افزود: افراد در صورتی که دانش و تخصص کافی نداشته باشند، نباید به صورت مستقیم مبادرت به 
خرید سهام و یا اوراق بهادار کنند؛ چرا که سازمان به نهادهای متخصص در بازار مجوز داده تا سهامداران 

و سرمایه گذاران از تخصص آنها در بازار تخصصی بهره مند شوند.

  سیستم های هوشمند
حســین پور بیان کرد: بازار ســهام نسبت به گذشته عمق زیادی پیدا کرده است و سازمان به سمت 
بروزرسانی ها حرکت کرده است، به طوری که در حال حاضر سیستم های نظارتی قابل قیاس با گذشته 

نیست و هوشمندتر شده است.
وی در ادامه مطرح کرد: رویکرد اصلی ســازمان بورس نســبت به مشاوره سرمایه گذاری پیشگیرانه 

و حمایتی است و دلیل برخورد با فضای مجازی به حفظ سلامت و کیان بازار و کلیت آن برمی گردد.
رئیس اداره دیده بان سلامت بازار سرمایه تاکید کرد: به طور قطع، سیاست سازمان بیشتر حمایتی 

است و به طور حتم از تحلیل های خوب در بازار حمایت می کند.
وی به ســامانه دیده بان ســلامت بازار سرمایه اشاره کرد و گفت: این سامانه در ارتباط با سهامداران 

خرد و گزارش های مردم است.
رئیس اداره دیده بان سلامت بازار سرمایه گفت: سامانه دیده بان سلامت، ۲۴ ساعته بوده و گزارش های 

مختلفی را در حوزه های تخصصی و بازار دریافت می کند.
وی ادامه داد: حوزه سامانه رصد هوشمند فضای مجازی نیز گزارش ها را دریافت و بررسی می کند و 
در صورت نیاز و مشاهده تخلف، نخست تذکر لازم را داده و اگر تخلف و خلاف در حوزه مقرراتی باشد، 

مجبور به برخورد است.
حســین پور با بیان اینکه کانال ها و ادمین ها شناســایی و معاملات رصد می شوند، اظهار داشت: در 
سامانه رصد هوشمند فضای مجازی که اخیرا راه اندازی شده به سمتی رفته ایم که دیتای معاملات با 
داشــبوردهایی که در ســامانه نظارتی است و با دیتای افراد در فضای مجازی مرتبط شده و معاملات از 

سوی سیستم رصد می شود.

  رویکرد تسهیل گری و پیشگیرانه است
وی خاطرنشان کرد: در صورت مشاهده سیگنال از سوی افراد و کدهای آنها، در ابتدا معاملات ابطال 
شده و سپس بررسی های لازم برای آن انجام و به صورت مستند برای واحد حقوقی ارسال می شود تا در 

صورت وجود تخلف و جرم صورت گرفته رسیدگی های قانونی برای آن انجام شود.
حسین پور تاکید کرد: مردم باید به شرکت های مشاوره سرمایه گذاری و نهادهای مالی که لیست آنها 

در لیست سازمان بورس است مراجعه کنند.
رئیس اداره دیده بان ســلامت بازار سرمایه خبر داد: پیش نویس قانون بازار به روزرسانی شده و برای 

تصویب، تقدیم مجلس شورای اسلامی شده است.
وی یادآور شد رویکرد سازمان تسهیل گری و پیشگیرانه است و به این سمت رفته مقررات را تسهیل 
کند. مردم باید به سمت ارتقای دانش حرکت کنند و در صورت علاقه به معاملات، براساس تحلیل کار 

کنند نه سیگنال و به نهادهای تحت نظارت سازمان اعتماد کنند.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.
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کشاورزی 

ارائه ۱۰ محصول دانش بنیان 
و فناورانه پارک علم و 

فناوری گلستان در نمایشگاه 
دستاوردهای پژوهش کشور

مزدک جمشیدی    |      رییس سازمان دامپزشکی بر اهمیت تصویب اساسنامه اکو در مجالس کشورهای عضو تاکید کرد و گفت: بدون شک تشکیل کمیسیون 
دامپزشکی " اکو- وکو" با تسهیل و تسریع ارتباطات، تقویت همکاری و مشارکت دامپزشکی کشورها، نقش منحصر به فردی در تسهیل تجارت دام، طیور، آبزیان 

و فرآورده های آن در درون کشورهای عضو با تحقق الزامات بهداشتی به عنوان شرط لازم تجارت دارد.

اهمیت تصویب اساسنامه اکو در مجالس کشورهای عضو

    ۷۰ درصد تاکســی های شــهر کرمانشــاه 
فرسوده اند

رئیس سازمان حمل و نقل مسافر شهرداری کرمانشاه با 
اشاره به اینکه بیش از ۷۰ درصد ناوگان تاکسیرانی شهر 
کرمانشاه فرسوده اند گفت: اجرای طرح نقدی تعویض 

ناوگان فرسوده از توان رانندگان خارج است. 
رضا دوستی اظهار داشت: ۷۰۰۰ تاکسی فعال گردشی 
و مسیری در شهر کرمانشــاه وجود دارد که روزانه 5۰ 
هزار مســافر را جابه جا می کنند و از این تعداد 5۰۰۰ 
مورد فرسوده هستند. وی عنوان کرد: نوسازی ناوگان 
تاکسیرانی در سراسر کشور با مشکلاتی مواجه است که 
تنها به صورت نقدی اجرا شده که پرداخت آن از عهده 
رانندگان بر نمی آید اما پیگیر هستیم که این مشکل از 
طریق اتحادیه تاکسیرانی کشور رفع شود و تسهیلاتی 
در اختیار رانندگان قرار گیرد.دوستی با اشاره به توقف 
بیمه رانندگان تاکســی به عنوان یک مشکل کشوری 
گفت: از سال 93 تاکنون یارانه بیمه رانندگی در بودجه 
سنواتی دولت لحاظ نشده اســت و سال 9۷ و 98 نیز از 
طریق نمایندگان پیگیری هایی انجام شد اما به نتیجه 
نرسید.رئیس ســازمان حمل و نقل مسافر شهرداری 
کرمانشاه با بیان اینکه فعالیت مسافربرهای شخصی در 
شهر کرمانشاه افزود: سال 96 و 9۷ حدود 4۰۰۰ خودرو 
در این زمینه توقیف شد اما اکنون موضوع امرار معیشت 
این افراد مطرح است و به همین دلیل این موضوع باید به 
صورت ریشه ای رفع شود و تقاضای مردم برای استفاده 
از این خودروها کاهش یابد.دوستی بیان کرد: هفت تیم 
بازرسی تاکسیرانی در سطح شهر کرمانشاه تقویت شده 
و به دنبال الکترونیکی کردن پرداخت ها هستیم. وی با 
اشاره به اینکه روزانه 4۰ هزار مسافر در شهر کرمانشاه از 
طریق ناوگان اتوبوسرانی جابه جا می شوند عنوان کرد: 
1۰8 دســتگاه اتوبوس خریداری شده که 44 دستگاه 
وارد شهر کرمانشاه شــده و از این تعداد 19 دستگاه در 
خطوط فعال هستند و 25 دستگاه هنوز پلاک نشده  و 
راننده ندارند.دوستی افزود: برای جذب راننده فراخوان 
دادیم و 45۰ نفر متقاضی ثبت نام کردند و براساس سابقه 
کار اولویت بندی و انتخاب می شوند و تا یک ماه آینده 25 
دستگاه وارد ناوگان خواهند شد و شهرک های حاشیه ای 

و کم برخودار در اولویت قرار دارند.

  برآورد تولید نزدیک به ۱۴ تن ماهیان سردآبی 
در کرمانشاه

 کرمانشاه مدیرکل شیلات استان کرمانشاه برآورد کرد، 
امسال تولید ماهی قزل آلا در استان به 13 تن و ۷۷۰ کیلو 
گرم برسد. سهراب صحرایی با بیان اینکه افزایش تولید 
ماهیان سردابی را  در برنامه داریم، گفت: برآورد می شود 
امسال میزان تولید ماهیان سردابی در استان به 13 تن 
و ۷۷۰ کیلوگرم برسد. صحرایی افزود: سال گذشته در 
مجموع 13 تن و 651 کیلوگرم ماهی سردابی در استان 

کرمانشاه تولید شده بود.
مدیر کل شیلات استان کرمانشاه با بیان اینکه افزایش 
تولید ماهیان سردابی با توسعه پرورش این نوع ماهی ها 
در دریاچه ســدهای مخزنی و اراضی پایاب ســدها در 
استان دنبال می شود، یادآور شد: علاوه بر اینها در پی 
افزایش تولید ماهیان ســردابی با مکانیزه کردن مزارع 

هم هستیم.
صحرایی با بیان اینکــه پرورش ماهیان ســردابی در 
استان کرمانشــاه به چندین شکل شامل مزارع منفرد، 
مزارع مجتمع، مزارع خــرد دو منظوره و پرورش ماهی 
در قفس انجام می شــود، اضافه کرد: هم اکنون  استان 
کرمانشــاه 3۷2 مزرعه فعــال تولید ماهی ســردابی 
دارد که عمده این مــزارع در شهرســتان دالاهو قرار 
دارند. صحرایی یادآور شــد: در همه شهرســتان های 
استان کرمانشــاه بجز شهرســتان قصرشیرین مزرعه 
پرورش ماهیــان ســردابی داریم. وی ادامــه داد: هم 
 اکنون تنها گونه ماهیان ســردابی پرورشی در استان 
گونه قزل آلا بوده که بیشترین تولید استان به قزل الای 

رنگین کمان اختصاص دارد.

  پرداخت ۲۳۷ میلیارد ریال تســهیلات برای 
خرید ماشین آلات کشــاورزی تا پایان آبانماه 

سال جاری

گلســتان : مومنی  /به گــزارش روابــط عمومی بانک 
کشاورزی گلستان ، صیادی مدیر شعب بانک کشاورزی 
استان گلســتان گفت:  شعب بانک کشــاورزی استان 
گلســتان طی 8ماهه ســال جاری مبلغ 23۷ میلیارد 
ریال تسهیلات ماشین آلات و ادوات کشاورزی پرداخت 

کردند.
صیادی با بیان اینکه افزایش ضریب مکانیزاســیون از 
جمله برنامه هایی می باشد که برای افزایش بهره وری 
بخش کشاورزی همواره مورد توجه بانک کشاورزی بوده  
است افزود ما به تعهدات خود در چارچوب سیاست های 
کلان بخش کشاورزی از جمله مکانیزاسیون کشاورزی 

عمل می کنیم .
صیادی تصریح کرد : تا 15 اسفند اعتبارات برای خرید 
ماشــین آلات کشــاورزی از جمله تراکتور و کمباین 

پرداخت می شود.
مدیر شعب بانک کشــاورزی استان گلســتان اذعان 
داشت: 2۰ درصد هزینه خرید ماشین آلات را کشاورز 
به محض توافقنامه پرداخت می کند و 8۰ درصد مابقی 
قیمت هم، زمــان تحویل به مشــتری از خط اعتباری 

پرداخت می شود.

همزمان با آغاز بیست وچهارمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار کشور، تعداد 1۰ محصول دانش بنیان و فناورانه پارک علم و فناوری گلستان در این نمایشگاه به نمایش عموم گذاشته شد.
گلستان : مومنی-   به گزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری گلستان، بیست  وچهارمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار صبح روزدوشنبه 2۰آذر با حضور وزیر علوم، تحقیقات و فناوری و 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در محل مصلی امام خمینی)ره( تهران آغاز بکار کرد.شرکت دانش بنیان »صنایع مکاترونیک مجید« با محصول دستگاه زمینی سه بعدی، شرکت »آنا شیمی 
قابوس« با محصول کود هیومیک اسید، شرکت »نوآوران یگانه الهام« با تجهیزات پزشکی، تشخیصی و کمک درمانی، شرکت »سریر هوش گستر طب« با پلتفرم تشخیص افتراقی ضایعات پوستی مبتنی بر هوش 
مصنوعی، شرکت »وت وان« با سامانه جامع آنلاین دامپزشکی، شرکت »رستاک امداد مسکن« با سامانه ارائه دهنده خدمات رسانی آنلاین، شرکت منشور سفیران سبز جهان نما تولیدکننده نمک گیاهی سالیکورنیا، 
شرکت دانش بنیان »سپیدتن پرنیان پویش« با تجهیزات پزشکی و کمک درمانی ارتوپدی و فیزیوتراپی، شرکت »ارمغان سلامت آوید« با محصولات ارگانیک زیبایی و درمانی و شرکت »برنامه سازان ورکان خاورمیانه« 

تولیدکننده نرم افزار اتوماسیون اداری با حضور در غرفه پارک علم و فناوری گلستان به ارائه محصولات و خدمات خود پرداختند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/09/27
شماره : 1547

مستند »هزار و یک شب بلدیه« به مرحله نهایی معتبرترین جشنواره کشور راه یافت

تعامل شرکت آبفا و بانک ملت استان بوشهر در پروژه فاضلاب قابلیت الگوبرداری دارد 

ســید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛کارگردان مستند »هزار و یک شب بلدیه« از 
راهیابی این مســتند به بخش نهایی جشــنواره فیلم مستند ایران با عنوان »سینما 

حقیقت« به عنوان معتبرترین جشنواره کشور در حوزه مستند خبر داد.
احمد صراف یزد در جمع خبرنگاران با اشــاره به اینکه مســتند هزار و یک شب 
بلدیه به عنوان یک اثر فاخر در حوزه تاریخ شــهرداری در یزد تولید شــده اظهار 
داشت: در این مستند روایتی بسیار زیبا از نحوه شکل گیری و فعالیت شهرداری ها 

در کشور و پس از آن در شهر تاریخی یزد مطرح شده است.
کارگردان مســتند فاخر هزار و یک شــب بلدیه ادامه داد: پس از رونمایی از این 
اثر در شــهر یزد و با حضور مســئولان و جمعی از هنرمندان و رسانه ها، مستند در 
هفدهمین جشــنواره فیلم مســتند ایران ارسال شد که توانست با جلب نظر هیئت 

انتخاب به بخش نهایی این جشنواره بسیار مهم راه پیدا کند.
صراف یزد با تاکید بر اینکه در این جشنواره حاصل یک سال تولیدات سینمای 

مســتند ایران حضور دارند گفت: حضور در این جشنواره و راهیابی به بخش رقابت 
نهایی افتخار بزرگی است که نصیب مجموعه عوامل تولید این فیلم، مدیریت ارتباطات 

و امور بین الملل شهرداری یزد و همچنین تمام یزد شده است.
وی در ارتباط با این مســتند با تاکید بر اینکه بالغ بر یک ســال کار پژوهش و 
پیش تولید آن طول کشــید گفت: هزار و یک شب بلدیه در واقع بخشی از فرهنگ 

و تاریخ شهر یزد را به نمایش می گذارد. 
حامد ســلطانی مدیر ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری یزد هم در ارتباط با 
این مســتند که محصولی از روابط عمومی شــهرداری یزد اســت با بیان اینکه این 
فیلم به پنج زبان انگلیســی، فرانسوی، عربی، اسپانیایی و چینی ترجمه و زیرنویس 
می شود، تصریح کرد: مستند »هزار و یک شب بلدیه« پس از حضور در جشنواره ها 

برای اکران به شهرهای خواهرخوانده ارسال خواهد شد.
وی با بیان اینکه این مســتند با نام »هزار و یک شــب بلدیه« و به کارگردانی 

احمد صراف یزد تولید شــده است، گفت: این اثر ابتدا به سرگذشت شهرداری ها در 
کشــور و پس از آن بررسی شهرداری یزد و توسعه شهر میراث جهانی یزد از زمان 

تأسیس تاکنون، پرداخته است.
احمد صراف یزد متولد ســال 1362 اســت و ساخت چندین فیلم مستند کوتاه 
و نیمه بلند، همکاری با انجمن ســینمای جوان ایران، همکاری با مرکز گســترش 
ســینمای مستند و تجربی، صدا و ســیما و حوزه هنری انقلاب اسلامی ایران را در 

کارنامه کاری خود دارد.
وی علاوه بر مستند هزارو یک شب بلدیه که به تهیه کنندگی مدیریت ارتباطات 
و امور بین الملل شهرداری یزد انجام شده، کارگردانی فیلم مستند کوتاه »مازاری«، 
مســتند »خانه امام حسینی یزد«، مستند »خلیل« روایتی از زندگی شهید بزرگوار 
خلیل حســن بیکی«، مستند »تابادها، یادها را نبرند«، »شازده حمام«، »رویاها پیر 

نمی شوند« و چندین اثر دیگر را هم انجام داده است.

احمد محمدی زاده در انعقاد تفاهمنامه همکاری شــرکت آب و فاضلاب و بانک 
ملت استان بوشهر اظهار کرد: با توجه به اهمیت این مدل تفاهمنامه از مدیران این 
مجموعه انتظار می رود ساز و کار این طرح را در نشست آینده شورای اداری برای 

مدیران استان تشریح کنند.
وی بیان کرد: جهت گیری بانک ها برای ورود به حوزه های زیرســاختی که با 
درایت وزیر اقتصاد و دارایی و رئیس بانک مرکزی محقق شده باید سرآغاز کارهایی 

بزرگ و جدید در استان شود.
محمــدی زاده ادامه داد: در چنین طرح هایی حائــز اهمیتی مانند حوزه آب و 
فاضلاب تضمین بازگشــت ســرمایه آن نیز بسیار بالا است از این رو بانک ها باید با 

اطمینان خاطر در طرح های زیرساختی سرمایه گذار کنند.
اســتاندار بوشهر گفت: اهمیت آب در غرب آسیا بسیار بالا است و امروزه کشور 

دارای آب را باید کشوری ثروتمند دانست.
وی عنوان کرد: در شرایط کنونی میزان تضمین بازگشت سرمایه در پروژه های 

حوزه آب بسیار بالا است چرا که دولت و ملت هر دو خریدار آن هستند.
محمــدی زاده افزود: مقــام معظم رهبری و رئیس جمهور با همت و تلاش خود 

کشــور را به خوبی در ریل توســعه قرار دادند که بخش مهمی از این مسیر باید با 
استفاده از شبکه بانکی محقق شود.

معاون امور عمرانی اســتانداری بوشهر نیز گفت: فاضلاب محلات جنوبی بوشهر 
دغدغه چندین و چند ســاله مردم بود که مشــکل زیست محیطی فروان برای این 
محله ها داشــت که با تامین مالی این طرح شــاخص عملیات اجرایی آن در هفته 

دولت آغاز شد.
محمدهادی رستمیان افزود: طرح شبکه فاضلاب محلات جنوب بوشهر بیش از 
16 هزار میلیارد ریال نیاز اعتبار دارد که از محل تفاهمنامه امضا شده با بانک ملت 
پنج هزار میلیارد ریال اعتبار آن با نقدشــوندگی بالا و بدون انتظار برای تخصیص 

تامین می شود.
وی ادامه داد: در این زمینه از مدیران شرکت آب و فاضلاب و بانک ملت استان 
بوشهر و سایر دستگاه های ذیربط برای همکاری و تلاش فراوان برای تامین اعتبار 

طرح فاضلاب محلات جنوبی بوشهر قدردانی می شود.

 به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، »ســیدمجتبی نوروزی« در دومین نشست کمیته فنی اکو – وکو ارتقای شرایط برای توسعه اقتصادی پایدار، 
گسترش تجارت و بهبود سطح زندگی و رفاه مردم را از اهم اهداف تشکیل سازمان همکاری اقتصادی "اکو" ، دانست و افزود: بدون شک دامپزشکی کشورها 
نقش بی بدیلی در بهبود امنیت غذایی برعهده دارند، چون با تامین بهداشت دام و فرآورده های آن از سویی کاهش ضایعات و افزایش تولید )حدود 25 
درصد طبق اظهار سازمان جهانی بهداشت دام( و از سویی دیگر مسوولیت تامین بهداشت فرآورده خام دامی، به عنوان یکی از اجزای اصلی غذای سالم، 

به عنوان رکن سلامتی انسان را بر عهده دارند.
وی افزود: بدون شک تشکیل کمیسیون دامپزشکی اکو "اکو- وکو" با تسهیل و تسریع ارتباطات و تقویت همکاری و مشارکت دامپزشکی کشورها، 
نقش منحصر به فرد در تسهیل تجارت دام، طیور، آبزیان و فرآورده های آن در درون کشورهای عضو به عنوان منطقه ای با 5۰۰ میلیون نفر جمعیت با 

تحقق الزامات بهداشتی به عنوان شرط لازم تجارت بر عهده دارد.
معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: هدف از برگزاری کمیته فنی بررسی چالش های 
پیش رو و پیدا کردن رهیافت مناسب برای رسیدن به هدف "تسهیل در نقل و انتقال 
دام و محصولات و فرآورده های دامی با رعایت الزامات بهداشتی" مابین کشورهای 
عضو است، لذا در جهت اصلاح، تایید نهایی و عملیاتی کردن نتایج اولین کمیته 
فنی در کشور آذربایجان، دومین کمیته فنی در روز جاری تشکیل می شود و علاوه 
بر آن پیشنهادهای جدیدی نیز برای پیگیری ها ارائه می شود تا پس از توافق جمع، 

بتوان در کمیته های بعدی به آن توجه کرد.
نوروزی به سه موضوع مطرح شده در نشست قبلی اعضای اکو وکو اشاره کرد و 
گفت: ایجاد یک سیستم نرم افزاری یکپارچه )شبکه( مابین کشورهای عضو برای 
ردیابی و ترانزیت دام و محصولات و فرآورده های دامی، گواهی های بهداشتی منطبق 
با معیارهای سازمان جهانی بهداشت دام و وضعیت بهداشتی کشورها؛ ایجاد یک 
سیستم کشتارگاهی و بسته بندی استاندارد براساس HACCP؛ و ایجاد یک سیستم 
آزمایشگاهی استاندارد منطبق با ایزو 1۷۰25 و همچنین اعتباربخشی به آزمون های 
مرتبط به مواد غذایی شامل آزمون های ارگانولپتیک، میکروبی، شیمیایی آلاینده ها 
و باقیمانده های داروهای دامپزشکی آفت کش ها و فلزات سنگین ... در جلسه قبل 
مورد بررسی قرار گرفت که انتظار است در این نشست بر اجرای زمان بندی شده، 

توافق نهایی صورت گیرد.
رییس ســازمان دامپزشکی کشــور تصریح کرد: همچنین به دو موضوع مهم 
کنترل و ریشه کنی مهمترین بیماری های فرامرزی )تب برفکی و طاعون نشخوار 
کنندگان کوچک؛ و تسهیل تجارت دارو، واکسن و مواد بیولوژیک با تشکیل شبکه 
مراکز و موسسات مجاز صادرات این تولیدات در کشورهای عضو اکو با رعایت اصول 
pharmaceutical inspection co-operation scheme )pics( )طــرح همکاری 

بازرسی دارویی( نیز برای پیگیری بعدی پیشنهاد می شود.
وی خاطرنشان کرد: به منظور پیشبرد اهداف اکو- وکو همکاری با سازمان هایی 
 ،)WHO( سازمان جهانی بهداشت ،)UNEP( نظیر برنامه محیط زیست سازمان ملل
سازمان خواروبار و کشاورزی ملل متحد )FAO( و سازمان جهانی بهداشت حیوانات 
)WOAH( در قالب سلامت واحد)One Health( فوق العاده موثر خواهد بود که بدین 
وسیله پیشبرد بهتر اهداف خود و اعتبار بیشتر اکو- وکو در سطح جهانی را شاهد 
باشــیم.نوروزی ادامه داد: ما با ایده همه برای یکی و یکی برای همه با پرداختن 
به چهار موضوع انســان، حیوان، گیاه و محیط زیســت در اجلاس آتی اکو – وکو 
پیشنهاد همکاری نزدیک با مفهوم سلامت واحد را ارائه خواهیم کرد، تا در ساختن 
جهانی بهتر سهیم باشیم .دومین نشست کمیته فنی اکو – وکو با حضور ۷ کشور 
عضو اکو )ایران، پاکستان، ترکیه، آذربایجان، قرقیزستان، ترکمنستان و قزاقستان( 
و گورکان پولات رییس بخش کشــاورزی و صنعت دفتر نمایندگی اکو در تهران، 
به میزبانی سازمان دامپزشکی با حضور معاونین بهداشتی و پیشگیری، تشخیص و 
درمان، سرپرست دفتر قرنطینه و امور بین الملل، رییس مرکز ملی تشخیص، مشاور 
رییس سازمان در امور اکو- وکو، معاون امور بین الملل دفتر قرنطینه و امور بین الملل 

و مشاور معاون وزیر و مدیر روابط عمومی سازمان برگزار شد.

هدف از برگزاری کمیته فنی 
بررسی چالش های پیش 
رو و پیدا کردن رهیافت 
مناسب برای رسیدن به 
هدف "تسهیل در نقل و 

انتقال دام با رعایت الزامات 
بهداشتی" است .

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان همدان:

افتخاری دیگر برای شهر میراث جهانی یزد

فاز نخست شهرک پرواز در مدت زمان ۲ سال به افتتاح خواهد رسید
همدان- مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان همدان گفت: 3 هزار و 5۰۰ 
واحد در فاز نخست پروژه شهرک پرواز در بازه زمانی 2 ساله به افتتاح خواهد رسید.

به گزارش آوای اقتصاد، مســعود رضایی در بازدید از پروژه  11 هزار واحدی کوی 
پروازدرجمع خبرنگارن اظهارکرد: فرآیند ساخت و ساز مسکن در کشور مشکلات خود 
را دارد اما تلاش ما این بوده پروژه ها طبق هدف  گذاری دو ســاله تحویل متقاضیان 

داده شود.
وی با بیان اینکه کار شبانه روزی در حوزه نهضت ملی مسکن دراستان انجام می شود 
گفت: اســتاندار دغدغه اجرای پروژه را دارد تا طبق وظیفه ای که بر عهده بوده بتوان 

نیاز مردم را رفع کرد.
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی در استان همدان با بیان اینکه در حال حاضر 
پیگیری ها به نحوی بوده که مشکل زمین در همدان حل شود افزود: پروژه کوی پرواز 
با 125 هکتار در قالب هشــت زون شهری جانمایی شده که دارای 64 بلوک و 64۰ 
ریز بلوک است.وی با اشاره به اینکه مجموع طبقات حداکثر در 5.5 و 4.5 طبقه است 
ادامه داد: تمام واحدها دارای پارکینگ و انباری مجزا بوده و مجموع مســاحت پروژه 

یک میلیون و 15۰ هزار متر مربع است .
رضایی با اشاره به اینکه در عملیات اجرایی پی کامل شده و فندانسیون و اسکلت در 
حال انجام بوده و عملیات اجرایی بلوک ها در حال شروع است اضافه کرد: تمام فضاهای 

درمانی، مدرسه، مسجد، مراکز خرید و... داخل سایت دیده شده است.
وی با اشــاره به اینکه 55۰ میلیون تومان تسهیلات از سوی دولت برای هر واحد 
اعطا می شود، زمین رایگان را هم دولت می دهد و مابقی آورده صاحب مسکن خواهد 
بود گفت: به لحاظ ظرفیت فنی در بنیاد مســکن و به لحاظ اعتماد به این مجموعه، 
خوشــبختانه مجری ساختمان نداریم و هزینه در این راستا حذف شده، البته ما کار 

نظارت و مجری گری را انجام می دهیم.
 رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در استان همدان با بیان اینکه صرف هزینه های 
دولت کمک به ارزان سازی پروژه می شود عنوان کرد: خط قرمز ما رعایت موارد فنی 

است که رعایت می  شود.
وی با اشــاره به اینکه امروز تاکنون حــدود 1۰۰ میلیون تومانی که از متقاضیان 
درخواســت شده تامین شده و مشکلی نداشتند عنوان کرد: در کشور توافق شده 1۰ 

درصد مجموعه سازی ها به افراد زیر پوشش نهادهای حمایتی تعلق گیرد.
رضایی گفت: اســتعداد پروژه کوی پرواز 11 هزار واحد اســت و متناسب با تایید 
شهرداری 3 هزار و 5۰۰ واحد بوده که قریب 2۰ تا 21 درصد پیشرفت دارد  و 4 هزار 
واحد مسکن نیز در مرحله تایید نهایی از نظام مهندسی بوده و مابقی پروژه ها به نام 

تیپ سوم در مرحله تایید است.
وی با اشاره به اینکه خدمات زیربنایی و روبنایی نیز توسط دستگاه ها انجام می شود 

و پیش بینی لازم انجام شده است خاطرنشان کرد: اینجا تنها کوی مسکونی است که 
شبکه برق آن طراحی زیرین دارد و کار بسیار خوبی بوده است.

رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی در اســتان همدان بیان کرد: اداره آب نیز در 
مرحله طراحی کار است و در مجموع دستگاه های خدمات رسان اعضای ثابت شورای 

مسکن استان هستند و در جلسات حضور دارند.
وی با بیان اینکه معمولا صنعت ساختمان صنعت پیشران است و امروز یک هزار نفر 
در پروژه کوی پرواز در حال فعالیت هستند که این در حوزه اشتغال موثر بوده است 
گفت: صنایع دیگر مانند فولاد در این پروزه دخیل هستند و سعی کردیم با تمهیدات 

و فرایند قانونی از فولاد، سیمان، شن و ماسه و بتن استان تامین کنیم.
رضایی با اشاره به اینکه پروزه مسکن قانون است هر دولتی روی کار آمد باید کار 
را پیش ببرد افزود: پروژه های12۰، 69۰ و 6۰۰ واحدی در شــهرک بهشتی در حال 

انجام است. 
وی با اشــاره به پیشــرفت بیش از 95 درصد پروژه 12۰ واحدی شهرک بهشتی 
خاطرنشان کرد: پروژه 69۰ واحدی نیز بالای 6۰ درصد پیشرفت داشته و برای 6۰۰ 

واحدی هم صدور پروانه انجام شده و سایر کارها انجام خواهد شد.
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی در اســتان همدان در پاسخ به اینکه یکی از 
نمایندگان همدان در مجلس گفته پروژه های مسکن تعطیل است نظر شما چیست؟ 
گفت: آنچه عیان است چه حاجت به بیان است، شما امروز روند پروژه ها را می بینید 

که به نحو خوبی پیش رفته است.
وی در خصــوص نحوه بهره مندی از پیمانکاران بومی گفت: ناظران و مهندســان 
غیربومی نداریم اما پیمانکارانی که طبق شــروط و از طریق سایت ثبت نام و پذیرفته 

شوند، شروع به کار خواهند کرد.
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خانواده نفت ستاره خلیج 
فارس ساحل بندرعباس را 
پاکسازی کردند

خانواده بزرگ نفت ستاره خلیج فارس با راه اندازی پویش سلامت، ساحل پاک، اقدام به پاکسازی ساحل بندرعباس کردند.
به گزارش روابط عمومی و بین الملل شرکت نفت ستاره خلیج فارس، خانواده بزرگ نفت ستاره خلیج فارس با راه اندازی پویش سلامت، ساحل پاک، اقدام به پاکسازی ساحل بندرعباس کردند.

در این اقدام که با حمایت مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس به همت امور بانوان و خانواده این مجموعه عظیم نفتی اجرایی شد، خانواده بزرگ نفت ستاره خلیج فارس ساحل بوستان 
غدیر بندرعباس را عاری از زباله ساختند.

در این همایش فرهنگی و ورزشی که با همراهی شهروندان بندرعباس در راستای مسئولیت های اجتماعی شرکت نفت ستاره خلیج فارس برگزار شد، علاوه بر پاکسازی ساحل، اجرای ورزش 
صبحگاهی و بازی های بومی و محلی و اهدای جوایز به حضار از اهم برنامه ها به شمار می رفت.

شرکت نفت ستاره خلیج فارس همواره در راستای فرهنگ سازی حفظ محیط زیست تلاش می کند با اجرای برنامه های مختلف ارتقای نشاط شهروندی و حفظ سلامت خانواده ها را به بار نشاند.

الهام صالح      |           تا امروز ۱۳۲ طرح یا پروژه را که عمدتاً پروژه های نیمه کاره در صنعت نفت بوده به بهره برداری رسانده ایم.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/09/27
شماره : 1547

  برگزاری انتخابات توسط سازمان حمل ونقل 
بار و مسافر شــهرداری؛ نماینده رانندگان 

تاکسی های درون شهری مشخص شد 
جلســه انتخاب نماینده رانندگان تاکسی های 
تحت نظارت ســازمان مدیریت حمل و نقل بار و 
مسافر شهرداری بندر بوشهر در مکان مسجد حاج 
محمدعلی برگزار شد. رئیس سازمان مدیریت حمل 
و نقل بار و مسافر شهرداری ضمن قدردانی از زحمات 
رانندگان تاکســی در جابه جایی شهروندان گفت: 
انتخاب نماینده رانندگان تاکسی در سازمان حمل 
و نقل برای پیگیری خواسته های آنان و همچنین 
اســتفاده از نظرات این قشــر زحمتکش است که 
می توانند به عنوان پلی بین شهروندان و این سازمان 
نیز باشند.محمدرضا صدیق فرشیان در ادامه گزارش 
کوتاهی از اقدامات انجام شده در جهت خدمات دهی 
به تاکسی های تحت نظارت از جمله پیگیری دریافت 
سهمیه خودرو ســمند و ساینا، پیگیری و رایزنی 
با دســتگاه ها و بانک های مرتبــط جهت دریافت 
تســهیلات جهت  تاکسی ها،  ارائه خدمات رایگان 
دندانپزشــکی و همچنین کارواش خودرو جهت 
تاکسی های فعال، پیگیری و مکاتبه با پلیس راهور 
جهت ساماندهی خط ویژه تاکسی ها در خیابان نادر، 
طرح تعویض رایگان مخازن خودروهای گازســوز 

تاریخ منقضی CNG و موارد دیگری را بر شمرد.
 همچنین در حاشــیه این نشســت رانندگان 
تاکســی ها مشــکلات، نظرات و پیشنهادات خود 
را عنــوان نمودنــد.  در پایــان این جلســه آقای 
ســیدمهدی هاشمی با کســب 54 رای به عنوان 
نماینــده تاکســی های تحــت نظارت ســازمان 
 مدیریت حمل و نقل بار و مســافر شهرداری بندر

 بو شهر انتخاب شد.

  تخریب ساخت و سازهای غیر مجاز در 
محدوده منطقه یک -بلوار گاز بندرعباس

مدیــر اداره نظــارت و اجرائیات شــهرداری 
بندرعبــاس از تخریب ۱۶ مورد ســاخت و ســاز 
غیر مجاز در محدوده منطقه یک شــهرداری بلوار 

گاز خبر داد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری بندرعباس به نقل از روابط عمومی اداره 
نظارت و اجرائیات شــهرداری بندرعباس، شاهین 
ایرانخواه اظهار داشــت: در خصــوص اجرای آراء 
کمیسیون ماده صد شهرداری و ساخت و سازهای 
غیرمجــاز با پیگیــری  اداره نظــارت و اجرائیات 
شهرداری مرکزی، پیگیری نماینده حقوقی منطقه 
یک و نماینده اجرائیات در این منطقه و همکاری 
سازمان پیشگیری و رفع تخلفات شهری با هماهنگی 
و دستور مقام قضایی و همکاری یگان امداد نیروی 
انتظامی بندرعباس شانزده باب مغازه تجاری بدون 
مجوز که مغایر اصول فنی و شهرسازی بوده پس از 

اخطارهای متعدد تخریب شد.

  اعطــای تســهیلات تا ســقف ۳۰۰ و 
 ۷۵۰ میلیــون تومــان در طــرح »افق«

 بانک رفاه کارگران
بانک رفاه کارگران در راستای ایفای نقش موثر 
در حوزه مسئولیت های اجتماعی و با هدف حمایت 
از آحاد جامعه و رفع نیازهای آنان، اعطای تسهیلات 
قرض الحســنه در قالب طرح »افق« را آغاز کرد.این 
طرح از جمله طرح های جدید اعطای تســهیلات 
قرض الحسنه در بانک رفاه کارگران است که مشتریان 
این بانک می توانند بر اســاس میانگین ایجادی در 
حساب قرض الحســنه پس انداز خود، از مزایای آن 
بهره مند شوند. بر اساس این طرح، اشخاص حقیقی 
و شرکت های حقوقی دارای کسب وکارهای خرد و 
دانش بنیان با سپرده گذاری در مقاطع ۱ الی ۱۲ ماه 
از تسهیلات قرض الحسنه به ترتیب تا سقف ۳ و ۷.5 
میلیارد ریال بهره مند می شوند.  علاقه مندان می توانند 
برای کســب اطلاعات بیشتر به شــعب بانک رفاه 
کارگران در سراسر کشور مراجعه و یا با مرکز ارتباط 
با مشــتریان)فراد( این بانک با شماره ۰۲۱-۸5۲5 

تماس حاصل کنند.

تصویب احداث ۱۵ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر در شورای عالی انرژی
معاون وزیر نیرو و رئیس ســازمان انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق 
)ساتبا( از تصویب توسعه ۱5 هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر در شورای عالی انرژی با 
حضور معاون اول رئیس جمهور و امضای رئیس جمهور خبر داد و گفت: با جلساتی که با 
هماهنگی وزارت نیرو، سازمان برنامه و شورای اقتصاد، پیوسته در حال برگزاری است، 
برای توسعه۳۰ هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر طی پنج سال برنامه ریزی شده است.

محمود کمانی در نشســت هم اندیشی شــرکت های توزیع برق برای ساخت 55۰ 
هزار سامانه خورشیدی حمایتی در کشور خاطرنشان کرد: قرار است ساخت ۱۱۰ هزار 
نیروگاه های خورشیدی انشعابی برای خانواده های تحت پوشش نهادهای حمایتی تا پایان 
امسال به نتیجه برسد و طی پنج سال 55۰ هزار سامانه خورشیدی حمایتی ایجاد شود.

وی ادامه داد: بر این اســاس انتظار می رود که شرکت های توزیع در سراسر کشور 
حمایت کنند و تسهیل گر نصب سامانه های خورشیدی خانگی در خانه ها باشند.

کمانی بر لزوم اصلاح ساختارهای توزیع نیروی برق در بخش انرژی های تجدیدپذیر، 
تأکید و عنوان کرد: با صحبت هایی که با وزیر نیرو شده، قرار است ساختار بخش توزیع 

نیرو برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر ایجاد شود.
معاون وزیر نیرو با اشــاره به حمایت مالی برای تأمین منابع مالی ســاخت سامانه 
خورشــیدی حمایتی تصریح کرد: در صورتی کــه پرونده مالی ارجاعی به بانک ها در 
موضوع توســعه نیروگاه های خانگی حمایتی زیاد شود، برای آن در سطح ملی جلسه 

برگزار می شود تا مسائل بانکی حل شود.
رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( افزود: برای 
تأمین منابع مالی ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر، چند قانون خوب در برنامه هفتم 

توسعه و ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید دیده شده است.
وی با بیان اینکه کشــور به این تصمیم رسیده است که انرژی های تجدیدپذیر در 
کشور توسعه پیدا کند و برای این منظور عمده زیرساخت ها ایجاد شده است، عنوان 
کرد: در برنامه پنجم و ششــم توسعه مصوبه ای برای توسعه تجدیدپذیر دیده شد، اما 
برنامه ای برای آن تا پیش از حضور مهندس محرابیان، وزیر نیرو، در وزارت نیرو تعریف 

نشده بود و تنها دستگاه های نظارتی پیگیر این موضوع بودند.

وی ازعزم جدی دولت ســیزدهم و وزارت نیرو برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
در کشور خبر داد و گفت:  در سال های پیشین با عزم ملی فعالیت هایی در ساتبا برای 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر انجام شده بود، اما نه برنامه ای برای توسعه تجدیدپذیرها 
وجود داشت و نه سازکارهای اجرای کار و نه منابع مالی و قوانین برای پیشبرد کارها 

تعریف شده بود.
معاون وزیر نیرو با اشــاره به اینکه توســعه ۱5 هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر در 
جلسه شــورای عالی انرژی با حضور معاون اول رئیس جمهور و امضای رئیس جمهور 
مصوب شده است، خاطرنشان کرد: در مجموع با جلساتی که با هماهنگی وزارت نیرو، 
سازمان برنامه و شورای اقتصاد، پیوسته در حال برگزاری است، برای ساخت ۳۰ هزار 

مگاوات نیروگاه انرژی تجدیدپذیر طی پنج سال برنامه ریزی شده است.
کمانی درباره مدل های توسعه انرژی تجدیدپذیر اظهار کرد: با مدل خرید تضمینی 
برق نمی توانستیم تولید انرژی های تجدیدپذیر را توسعه دهیم، بنابراین مدل های مختلفی 
تعریف شــد تا در قالب آن بخش صنعت، خانگی و خانواده های تحت پوشــش و کم 
برخوردار بتوانند از آن بهره ببرند و در این زمینه کار بزرگی انجام شــده است. علاوه 
بر آن، روش های جدید برای توســعه انرژی های تجدیدپذیر در حال پیگیری است تا 
خلأهای موجود، برطرف و تنوع بیشتری به مدل های موجود داده شود؛ در حال حاضر 

اما مصوبه های موجود را اجرا می کنیم.
وی با اشــاره به مشــکلات بخش اجرا و ســاخت نیروگاه ها تصریح کرد: مسائل و 
مشــکلاتی چون موضوعات مرتبط با اســتعلام های واگذاری زمین و اتصال به شبکه 
سراسری برق وجود دارد که اصلاح آیین نامه های آن با هماهنگی سازمان امور اراضی 
و ســازمان حفاظت محیط زیســت در حال انجام است و در سطح ملی نیز با حضور 
معاون اول رئیس جمهور در کمیته ملی انرژی تجدیدپذیر، گره های کار، مطرح و حل 
می شود. وی از ابلاغ دستور وزیر نیرو به شرکت های برق منطقه ای سراسر کشور برای 
اتصال تولیدات نیروگاه های خورشــیدی مشمول طرح ساخت 45۰۰ مگاوات انرژی 
خورشیدی توسط سرمایه گذاران داخلی خبر داد و اظهار کرد: قرار است با استقبالی 
که از سوی سرمایه گذارها صورت گرفته، ظرف مدت کوتاهی نیروگاه ها ساخته شوند.

وی ابزار امیدواری کرد با مدل های ترسیم شده برای توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر، 
ناترازی سوخت و برق در کشور در مدت کوتاهی حل شود.

پرنده مطلق، معاون فنی و مهندســی ســاتبا نیز در این نشست گفت: برای رفع 
ناترازی های برق در کشور راهی جز توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر وجود ندارد.

وی افزود: مصرف برق در کشور در حال افزایش است، بنابراین توسعه نیروگاه های 
تجدیدپذیر باید در مدت کوتاهی اتفاق بیفتد.

مطلق افزود: پروژه های مهمی در ســطح توزیع برق کشور تعریف شده است که از 
جمله آن می توان به طرح ساخت 55۰ هزار سامانه خورشیدی حمایتی 5 کیلوواتی 
در مدت پنج سال اشاره کرد. اجرای این طرح تأثیر زیادی بر زندگی خانواده های تحت 
پوشش نهادهای حمایتی خواهد داشت و باقی الصالحات مجریان این طرح خواهد شد.

وی با گلایه از اجرای کند ساخت سامانه های خورشیدی حمایتی در سطح کشور 
گفت: در موضوع ساخت سامانه خورشیدی حمایتی خوب عمل نکردیم و باید سهمیه 
ساخت این سامانه ها در سال ۱4۰۱ و ۱4۰۲ به نتیجه برسد. قطعاً در این راه مشکلاتی 
وجود دارد و شرکت های توزیع برق به عنوان یکی از عوامل اصلی در اجرای این طرح 
نباید به انتظار هماهنگی سایر بخش های ذیربط همچون کمیته امداد و ساتبا بنشینند 

و باید خود پای کار بیایند.

تکمیل طرح های ناتمام و نیمه تمام عمرانی یکی از دغدغه های اصلی دولت سیزدهم بوده که به عنوان یک اقدام تحولی به صورت 
جدی پیگیری شده و انتظار می رود که بخش زیادی از طرح های ناتمام یا نیمه تمام در یک یا دو سال آتی به بهره برداری برسد.

تکمیل طرح های ناتمام و نیمه تمام یکی از دغدغه های اصلی دولت سیزدهم از ابتدا تاکنون بوده است.
عملیاتی شدن این طرح ها موجب افزایش رشد اقتصادی و جلوگیری از هدررفت منابع و تحمیل بار مالی اضافی ناشی از افزایش 

قیمت ها روی دولت می شود.
اهمیت این موضوع تا اندازه ای است که آیت الله رئیسی، رئیس جمهور، بارها در سخنرانی های خود در زمان افتتاح این طرح ها 

و یا در موقعیت های دیگر به ضرورت اهتمام به تکمیل این طرح ها اشاره کرده اند.
اما وضعیت طرح های نیمه تمام در وزارت نفت در دوسال گذشته چگونه بوده است؟

وزیر نفت گفته که تکمیل 5۰ پروژه جدید همسو با افزایش تولید در وزارت نفت آغاز شده که ارزش آن 4۷.5 میلیارد دلار است.
جواد اوجی در نشست مشترک با سیداحمدرضا دستغیب، رئیس دیوان محاسبات کل کشور که در محل وزارت نفت برگزار شد، 
با بیان اینکه دیوان محاسبات همکاری و هماهنگی خوبی با مجموعه وزارت نفت داشته است، اظهار کرد: این همکاری باید روز به 
روز افزایش یابد، همچنین توصیه ما نیز به همکاران و معاونان این بوده که در حد توان خود به پاسخ ها و ابهام های دیوان محاسبات 

که یک مجموعه نظارتی است پاسخ دهند.
وی در این نشست گزارشی از عملکرد دو ساله وزارت نفت در دولت سیزدهم ارائه کرد و افزود: مهم ترین بحث در حوزه صنعت 
نفت و گاز موضوع سرمایه گذاری است. کشوری که در مجموع ذخایر نفت و گاز در رتبه نخست قرار دارد از ظرفیت خوبی برای 

 از اقدام های خوبی 
که وزارت نفت در 

دولت سیزدهم 
انجام داده است 

بحث سرمایه گذاری 
است که این 

سرمایه گذاری ها 
همسو با افزایش تولید 
در حوزه های نفت، گاز، 

فرآورده های نفتی و 
محصولات پتروشیمی 

بوده است.

سرمایه گذاری برخوردار است.
وزیر نفت ادامه داد: از اقدام های خوبی که وزارت نفت در دولت سیزدهم انجام داده است بحث 
سرمایه گذاری است که این سرمایه گذاری ها همسو با افزایش تولید در حوزه های نفت، گاز، فرآورده های 

نفتی و محصولات پتروشیمی بوده است.
اوجی به پروژه های کلیدی که توسط وزارت نفت برای افزایش تولید در حوزه های مختلف صنعت 
نفت به بهره برداری رسیده است، اشاره و اظهار کرد: حفظ و نگهداشت تولید، افزایش تولید نفت و 
گاز، تولید از میدان های مشترک و افزایش ذخیره سازی گاز، بحث اکتشاف های جدید، بحث افزایش 
ظرفیت پالایشی نفت و گاز و کیفی سازی فرآورده های نفتی، افزایش تولید محصولات پتروشیمی و 

افزایش ظرفیت پالایشگاه های گازی از کلیدی ترین پروژه های ما بوده است.
وی افــزود: تــا امروز ۱۳۲ طرح یا پروژه را که عمدتاً پروژه های نیمه کاره در صنعت نفت بوده به 
بهره برداری رسانده ایم. سال گذشته 4۸ پروژه به بهره برداری رسید و امسال ۶۷ پروژه به بهره برداری 
رســیده یا خواهد رســید که همسو با افزایش تولید است. وزیر نفت تصریح کرد: تکمیل 5۰ پروژه 
جدید همسو با افزایش تولید آغاز شده که ارزش آن 4۷.5 میلیارد دلار است. مجموع پروژه هایی که 
تا به حال تکمیل شــده یا آغاز عملیات داشته است سرمایه گذاری آن به ۷۶ میلیارد دلار می رسد.  
اوجی گفت: در سال ۱4۰۰ برای چهار شرکت اصلی وزارت نفت تعریف کردیم که در کدام بخش ها 
باید سرمایه گذاری انجام شود و کدام پروژه ها را نیز باید شروع کنند که سرجمع آن عدد ۱۸۲ پروژه 

به اضافه ۷۶ میلیارد دلار است.
وی به طرح های کلان وزارت نفت اشــاره کرد و افزود: یکی از آنها تکمیل و بهره برداری فاز ۱۱ 
پارس جنوبی و فاز ۱4 پالایشــگاه پارس جنوبی است که ۱۲ سال تنها ۶4 درصد آن تکمیل شده 
بود و در این دو سال هر دو آنها به بهره برداری رسید. تکمیل و بهره برداری از خط لوله فاز ۱۶ پارس 
جنوبی، احداث نیروگاه و... از نمونه  طرح های کلان وزارت نفت هستند که به بهره برداری رسیده اند.

وزیر نفت به قراردادهای منعقد شده به  منظور توسعه میدان های مشترک نیز اشاره و تصریح کرد: 
در میدان های آزادگان، آذر، یاران، یادآوران و... که بیشتر میدان های غرب کارون هستند، توسعه و 

بهره برداری از آنها آغاز شده یا شروع عملیات بهره برداری را در این میدان ها داشته ایم.
اوجی به موضوع جمع آوری گازهای مشعل در دولت سیزدهم اشاره و اظهار کرد: وزارت نفت در 
این دوسال در بحث جمع آوری گازهای مشعل اقدام های خوبی انجام داده است که تا به امروز ۱۱.5 
میلیون مترمکعب گاز مشعل جمع آوری شده است و سال ۱4۰۳ نیز ۳۲ میلیون مترمکعب گازهای 
مشعل جمع آوری خواهد شد، همچنین 54 پروژه جمع آوری گازهای مشعل با قرارداد 5.5 میلیارد 

دلار امضا شده است که تا پایان امسال تکلیف همه آنها مشخص خواهد شد.
وی به افزایش ظرفیت پالایشی، افزایش خطوط انتقال گاز، افزایش ظرفیت پالایشگاه های نفتی، 
افزایش طرح های پتروشیمی، افزایش تولید نفت، گاز، بنزین و افزایش صادرات نفت و وصول درآمدهای 
نفتی، همچنین افزایش گازرسانی به شهرها و روستاهای کشور اشاره کرد و گفت: امروز ۹۸ درصد 

شهرهای کشور و ۸۹ درصد روستاها از نعمت گاز برخوردارند.
وزیر نفت به گزارش اخیر مرکز آمار در خصوص رشد اقتصادی گروه نفت و گاز اشاره و بیان کرد: 
خوشــبختانه در گزارش اعلام شده توسط مرکز آمار ایران برای سه ماهه دوم سال گروه نفت و گاز 

۲5.۶ درصد رشد اقتصادی داشته است.
اوجی به موضوع دیپلماسی انرژی اشاره کرد و افزود: افزایش صادرات نفت با دیپلماسی قوی انرژی 
به  دســت آمده اســت که در این خصوص رئیس جمهوری، وزارت امور خارجه و... نیز نقش اساسی 
ایفا کردند و ما توانستیم بازارهای مختلفی را در بخش فروش نفت و فرآورده های نفتی و محصولات 
پتروشیمی شناسایی کنیم.وی به افزایش ارائه خدمات فنی و مهندسی توسط وزارت نفت اشاره و 
تصریح کرد: در این باره رتبه یک در میان دیگر وزارتخانه ها هستیم و به گواه معاونت علمی و فناوری 

رئیس جمهور از بیشترین ظرفیت شرکت های دانش بنیان استفاده می کنیم.
وزیر نفت به موضوع تولید بار اول در وزارت نفت اشــاره و اظهار کرد: ما واردات بسیاری از اقلام 

خود را متوقف کرده و از ظرفیت همین شرکت های دانش بنیان استفاده می کنیم.

تکمیل ۵۰ پروژه جدید برای افزایش تولید نفت
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کیانوش کیامرز، مدیرعامل شرکت قطارشهری شهرداری مشهد در نشست خبری با اصحاب رسانه:
روسازی خط گلبهار پیش بینی و انجام شده اما تجهیزات آن باقیمانده است؛ اگر تونل فعلی تمام شود قابلیت این را دارد که تا دو سال آینده خط گلبهار راه بیفتد اما با روند فعلی چشم انداز 
سه ساله قابل دستیابی نیست.٢۴ کیلومتر ریل ذوب آهن اکنون در دپو است؛ ریل سخت فقط توسط اروپا تولید می شود و ذوب آهن به تمام تعهدات خوب عمل کرده و ریل سخت تولید شده 

توسط این کارخانه، حدود ٢٠ روز دیگر به مشهد منتقل می گردد.
هر واگن حدود یک میلیون یورو ارزش دارد و با توجه به قیمت زیاد واگن ها، طی سال های گذشته واگن ملی در دست طراحی قرار گرفت اما تاکنون به تولید انبوه نرسیده است.

شهر تهران با روزانه حدود ٢ میلیون جابه جایی مسافر، نیاز جدی به واگن دارد اما با این حال باز هم برای این شهر و دیگر شهرها واگن تامین نشده و امیدواریم به زودی برای مشهد و تهران 
تامین واگن صورت گیرد.

ورود محموله ریل های 
تولید ملی مترو تا ۲۰ روز 

آینده

ایران زمین  

بی شک قدرت و 
استقلال هر کشوری 

بر پژوهش و تولید علم 
استوار است بر این نظر 
کارشناسان تاکید دارد 

که پژوهش می تواند 
بیش از پیش در خدمت 

توسعه و تعالی استان 
قرار بگیرد .

کریم حسن پور    |      اصفهان یکی از استان های پیشران کشور در پژوهش و فناوری است و این استان به عنوان دومین استان دانشگاهی، با دارا بودن سهم ۱۰ 
درصدی از کل شرکت های دانش بنیان دست پرُی در توسعه پژوهش و فناوری دارد و می تواند از این ظرفیت برای گره گشایی چالش های استانی بهره ببرد.

»نصف جهان« پیشران پژوهش و تولید علم

 شورای فرهنگ عمومی کشور پس از پیروزی انقلاب اسلامی با هدف گسترش هرچه بیشتر فرهنگ پژوهش، گوشزد اهمیت این امر و بزرگداشت 
پژوهشگران برجسته، ٢۵ آذرماه را در تقویم رسمی کشور »روز ملی پژوهش« نام گذاری کرد.

»وزارت علوم تحقیقات و فناوری« که »تحقیقات« یعنی قلب پژوهش را از سال  ۱۳۷۹ ، با تغییر نام وزراتخانه »فرهنگ و آموزش عالی« به میانه عنوان 
خود اضافه کرد نیز، چهارمین هفته آذرماه هرسال را با عنوان »هفته پژوهش« و از سال  ۱۳۸۴  به نام »هفته پژوهش و فناوری« به جامعه دانشگاهی 
کشور معرفی نمود.بی شک قدرت و استقلال هر کشوری بر پژوهش و تولید علم استوار است بر این نظر کارشناسان تاکید دارد که پژوهش می تواند بیش 

از پیش در خدمت توسعه و تعالی استان قرار بگیرد و چالش های این خطه با پژوهش و بکارگیری روش  های علمی قابل رفع شدن است.

  دست پرُ اصفهان در پژوهش و فناوری
استان اصفهان به عنوان استان پیشتاز در عرصه علم و فناوری و با سهم ۱٠ درصدی از کل شرکت های دانش بنیان، رُتبه دوم را از این لحاظ در بین 

استان های کشور دارد و سهم اقتصاد دانش بنیان در این خطه در حد ٢.۵ درصد و بسیار بیشتر از میانگین کشوری است. 
اصفهان نخستین و تنها شهرک علمی و تحقیقاتی کشور را در خود جای داده است، ایده ایجاد »پارک های علم و فناوری« از این استان و از سال 
۱۳۸٠ شکل گرفت و امروزه این شهرک در سایه حمایت های دولت و تلاش فناوران بخش خصوصی، یکی از بزرگترین مجموعه های دانش بنیان کشور 
با حدود ۷٠٠ واحد و شرکت فناور و دانش بنیان است.از سوی دیگر، استان اصفهان به عنوان دومین استان دانشگاهی کشور، ۱۹۹ موسسه آموزش عالی 
و پژوهشی فعال با جمعیتی افزون بر ٢٠۸ هزار دانشجو و سه هزار و ۵۳۹ عضو هیات علمی دارد که ظرفیت ممتازی برای گسترش پژوهش در اختیار 

   با پایان یافتن پیک مصرف برق تابستان؛
آغاز فصل تعمیرات واحد های تولید برق در 

نیروگاه رامین اهواز

 این نیروگاه پس از گذر موفقیت آمیز از پیک برق 
تابستان سال ۱۴٠٢ برنامه های تعمیراتی فشرده 
ای را جهت تقویت ســطح تولید این انرژی حیاتی 

در تابستان ۱۴٠۳ و پیک برق آتی آغاز کرده است. 
محسن حافظی مدیرعامل نیروگاه رامین با اعلام این 
خبر گفت: تمرکز بر رفع چالشها و اجرای برنامه های 
عملیاتی هدفمنــد از رویکردهای ما جهت تقویت 
سطح تولید برق و پشتیبانی از شبکه سراسری برق 
کشور است و خرســندیم با تکیه بر دانش و تجربه 
همکاران تلاشــگر خود توانستیم در تابستان سال 
جاری شاهد افزایش تولید برق به میزان ۴٠٠ مگاوات 

ساعت نسبت به مدت مشابه سال گذشته باشیم.
حافظی گفت: بر همین اســاس همزمان با کاهش 
دمای هوا و مصرف انرژی برق برنامه های تعمیراتی 
متعددی را به صورت تعمیرات اساسی ، تعمیرات 
میان دوره ای و رفع محدودیت را پیش بینی کردیم.

مدیر عامل نیروگاه رامیــن افزود: مهمترین برنامه 
تعمیراتی این نیروگاه در فصل پاییز  و زمســتان ، 
تعمیرات اساســی واحد ۳٠۵ مگاواتی شماره ٢ و 
تعمیرات میان دوره ای واحد های یک و سه است که 
آنها را اجرایی نمودیم و جهت تعمیرات میان دوره ای 
و رفع محدودیت سایر واحدهای نیروگاه رامین نیز 

برنامه ریزی های لازم را صورت داده ایم. 
وی اظهار امیدواری کرد : با اجرای این برنامه ها شاهد 
بهبود تولید برق و پایداری بیشتر شبکه سراسری 
جهت خدمت رسانی به مردم و صنایع در ایام پیش رو 

و تابستان ۱۴٠۳ باشیم.
لازم بذکر اســت نیروگاه رامین اهواز با دارا بودن 6 
واحد تولیدی بزرگترین نیروگاه بخاری کشور است و 
نقش مهمی در تامین برق مردم و صنایع و  پشتیبانی 

از شبکه سراسری برق ایفا می نماید.

   اجرای ۹۶ پروژه تحقیقاتی کشاورزی در 
کردستان آغاز شد

 رئیس مرکز تحقیقات کشــاورزی و منابع طبیعی 
کردســتان گفت: ۹6 پــروژه تحقیقاتی در بخش 

کشاورزی استان امسال در دست اجرا است.
بایزید یوسفی به مناســبت ٢۵ آذر روز پژوهش در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: به منظور رفع 
چالش ها و مشکلات این بخش تاثیرگذار در امنیت 
غذایی هر ســال چندین پروژه تحقیقاتی توسط 

محققان این مرکز به اجرا درمی آید.
وی با اشــاره به اینکه هر پروژه تحقیقاتی در بخش 
کشاورزی و منابع طبیعی استان ممکن است انجام 
آن چند سال طول بکشد، اضافه کرد: از ابتدای سال 
جاری اجرای ۹6 پروژه تحقیقاتی در این مرکز توسط 
محققان و اعضای هیات علمی آغاز شده و این تعداد 

در سال گذشته ۱٠6 پروژه بوده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1402/09/27
شماره : 1547

دانشگاه ها و مراکز علمی استان قرار می دهد.
دانشگاه های علوم پزشکی اصفهان و کاشان، دانشگاه های جامع اصفهان و کاشان، 
دانشگاه های صنعتی اصفهان و مالک اشتر شاهین شهر و پژوهشکده قلب و عروق 
اصفهان هفت مرکز پژوهشی اسُتان هستند که در تولید علم در ۱٢ زمینه علمی، 

بین یک درصد مراکز علمی پر استناد برتر جهان قرار دارند.

  جایگاه دوم ایران در بین کشورهای اسلامی و رتبه چهاردهم جهان 
در زمینه پژوهش

بر اساس آخرین گزارش  مؤسسه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام 
)ISC( و آخرین رتبه بندی پایگاه شاخص های اساسی علم )ESI( که مربوط به بازه 
زمانی ٢٠۱٢ تا ٢٠٢٢ میلادی می باشد، جمهوری اسلامی ایران با ۱۱۵ دانشگاه 
و موسسه پژوهشی پرُ استناد برتر دنیا، بعد از ترکیه دارای بالاترین سهم در بین 
کشــورهای اسلامی است.تعداد دانشگاه ها و موسســات پژوهشی پرُ استناد برتر 
جمهوری اسلامی ایران در این پایگاه از ۱۱٢ مورد در سال گذشته به ۱۱۵ مورد 
در سال جاری رسیده است.پایگاه شاخص های اساسی علم )ESI( یکی از پایگاه  های 
اطلاعاتی مؤسسه »کلاریویت آنالیتیکس« است که هشت هزار و ۵۵۷ دانشگاه و 
موسسه پژوهشی را در تمامی حوزه های موضوعی در زمره یک درصد مراکز علمی 
پر اســتناد برتر جهان قرار داده اســت و بنابر اطلاعات این گزارش ترکیه با ۱۳6 
دانشگاه و موسسه پژوهشی یک درصد برتر، در جایگاه ۱۳ دنیا و جایگاه دانشگاه ها 
و مؤسسات پژوهشی جمهوری اسلامی ایران در بین مؤسسات پراستناد برتر دنیا 
در جایگاه ۱۴ جهان قرار دارد.بعد از ایران و در بین کشورهای اسلامی، عربستان 
سعودی با ۴۱ دانشگاه و موسسه پژوهشی در جایگاه ٢۳ دنیا و مصر با ۳۹ دانشگاه 
و موسسه پژوهشی در جایگاه ٢۴ جهان و پاکستان نیز با ۳۷ دانشگاه و موسسه 

پژوهشی در جایگاه ٢۵ دنیا قرار دارد.

  سهم اصفهان از تولید علم در کشور
بر اساس آخرین رتبه بندی پایگاه شاخص های اساسی علم )ESI(، اسُتان اصفهان با 
داشتن هفت دانشگاه و موسسه پژوهشی مستقل و پرُاستناد برتر دنیا، پس از اسُتان 

تهران بالاترین سهم در تولید علم بین اسُتان های کشور را داراست.
علوم اجتماعی، شیمی، علوم گیاهی و جانوری، ایمنی شناسی، زیست شناسی 
و زیســت شــیمی، علوم اعصاب و رفتار، زمین شناسی، فیزیک، میکروبیولوژی، 
روانپزشکی و روانشناسی، علوم فضا، پزشکی بالینی، ریاضیات، محیط زیست و بوم 
شناسی، داروشناسی و سم شناسی، اقتصاد و تجارت، علوم رایانه، زیست شناسی 
مولکولی و ژنتیک، مهندسی، علوم کشاورزی، علوم مواد و چند رشته ایی، ٢٢ حوزه 

موضوعی در طبقه بندی پایگاه شاخص های اساسی علم هستند.
بر پایه گزارش  مؤسســه استنادی و پایش علم و فناوری جهان اسلام )ISC( بر 
پایه آخرین رتبه بندی پایگاه شاخص های اساسی علم )ESI(، دانشگاه اصفهان در 
حوزه های موضوعی مهندسی و شیمی و دانشگاه صنعتی اصفهان در زمینه های 
موضوعی مهندســی، شیمی، فیزیک، علوم مواد، علوم کشاورزی، علوم گیاهی و 
جانوری، محیط زیست و بوم شناسی، علوم رایانه، زیست شناسی و زیست شیمی 

در فهرست دانشگاه های یک درصد پرُاستناد برتر جهان قرار گرفته اند.
دانشگاه کاشــان نیز در زمینه های موضوعی مهندسی، شیمی و علوم مواد و 
دانشگاه علوم پزشکی کاشان نیز در حوزه پزشکی بالینی در فهرست دانشگاه های 
یک درصد پرُاســتناد برتر جهان قرار دارند.دانشگاه علوم پزشکی اصفهان نیز در 
حوزه های موضوعی پزشــکی بالینی، داروشناسی و سم شناسی، علوم کشاورزی، 
علوم اجتماعی، زیست شناسی و زیست شیمی توانسته در فهرست دانشگاه های 
یک درصد پرُاســتناد برتر جهان قرار بگیرد که عملکرد برجسته ای در مقایسه با 

سایر دانشگاه های علوم پزشکی کشور را نشان می دهد.

 برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir

   ۲۰ طرح تولیدی، آماده افتتاح در خوزستان
مدیر کل صنعت، معدن و تجارت خوزستان گفت: ٢٠ طرح تولیدی و صنعتی در استان با قابلیت اشتغال زایی ۱۱ هزار نفر آماده بهره برداری هستند.حمیدرضا فلاح گفت: چند طرح 
بزرگ شامل فولاد جهان آرا در خرمشهر ، فولاد آتیه و طرح توسعه کارخانه پاک چوب از جمله طرح های آماده افتتاح در استان هستند.وی با اشاره به وجود ۳۱۵ طرح صنعتی بالای 
6٠ درصد پیشرفت فیزیکی در استان اظهار کرد: پیش بینی شده با بهره برداری از این تعداد طرح برای ٢٠ هزار نفر اشتغال ایجاد شود.فلاح اعتبار مورد نیاز برای تکمیل این تعداد طرح 
را ۴٠٠ هزار میلیارد ریال عنوان کرد.مدیر کل صمت خوزستان افزود: از این تعداد ۵۵ طرح، بیش از ۸٠ درصد پیشرفت فیزیکی دارند و ٢۵ طرح تولیدی برای استفاده از اعتبار محل 
تبصره ۱۸ نیز معرفی شدند.وی ادامه داد: برای ۳۸٠ طرح سرمایه گذاری طی سال جاری جواز تاسیس صادر شد که سرمایه گذاران در حال انجام مقدمات لازم برای اجرای آنها هستند.
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اولین بازی فوتبال ایران که با حضور VAR برگزار شد، حاشیه هایش کمتر از دیدارهای بدون کمک داور ویدئویی نبود؛ حالا انبوه اعتراض ها به خاطر استفاده از این تکنولوژی است و تفاوت 
ویژه نسبت به بازی های دیگر که بدون کمک داور ویدئویی بود، ثبت تصاویر جدید از داوران و بازیکنان پای مانیتور است؛ درست مثل صحنه ای که سیدحسین حسینی دروازه استقلال را رها 

کرد و پشت تابلوهای تبلیغاتی مشغول بازبینی صحنه شد!
ثانیه های پایانی دربی 102 و در لحظاتی که موعود بنیادی فر برای بررسی برخورد علی نعمتی و آرش رضاوند داخل محوطه جریمه پرسپولیس ابتدا با داور حاضر در اتاق VAR مشاوره کرد و 
سپس برای بازبینی صحنه به کنار زمین رفت، سیدحسین حسینی کاپیتان استقلال هم مثل داور وسط مشغول چک کردن برخورد بود.حسینی وقتی متوجه شد یکی از عکاسان پشت دروازه 
استقلال با لپ تاپ و از طریق اینترنت مشغول تماشای صحنه های آهسته بازی پخش شده تلویزیون است، سریعا دروازه خود را ترک کرد و با حضور پشت تابلوهای تبلیغاتی به بررسی برخورد 
میان نعمتی و رضاوند پرداخت. دروازه بان استقلال در لحظات توقف بازی در نقش داور VAR به آنالیز داوری صحنه مشغول شد و حتی با عکاسان در این خصوص به برقراری دیالوگ پرداخت. 

حسینی در دربی داور 
VAR شد!

  پاداش درخشش ستاره ایرانی؛ مهدی 
طارمی کنار امباپه و بلینگام!

مهدی طارمی در لیســت بازیکنان منتخب 
مرحلــه گروهی لیگ قهرمانان اروپا قرار گرفت. 
با اتمام مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا بازی 
FC24 اقــدام به انتشــار ترکیبی منتخب از این 

مسابقات کرده است.
در این فهرست مهدی طارمی، ستاره ایرانی 
پورتو هم حضور دارد. طارمی در مرحله گروهی 
6 بــازی برای پورتو انجام داد و 2 گل و 2 پاس 

گل داشت.
ستارگانی چون کیلیان امباپه، جود بلینگام، 
بوکایو ســاکا و ژائو کانسلو هم در این فهرست 
حضــور دارند. باشــگاه پورتو پنــج تصویر ویژه 
از گلزنی ســتاره ایرانــی در لیگ قهرمانان اروپا 

منتشر کرد.

 من به شما نمی بازم!
برای چهارمیــن بازی پیاپی بــود که جواد 
نکونام در قامت ســرمربی مقابل پرســپولیس 

شکست نخورد.
پرسپولیس و استقلال در داربی پایتخت در 
حالی به مصاف هم رفتند که یکی از چهره های 
ویژه این مسابقه جواد نکونام بود؛ سرمربی جوان 
استقلال که برای نخستین بار در قامت سرمربی 
در این رویارویی حســاس حضور پیدا می کرد. 
نکونام در دوران حضورش در تیم استقلال، ۳ بار 
تجربه حضور در داربی را به دست آورد که هر ۳ 
مســابقه با حضور نکونام با تساوی بدون گل به 
پایان رســید و او روزهای بدون شکستی را برابر 
سرخ پوشان پایتخت تجربه کرد.نکونام انگیزه های 
زیادی داشــت تا بتواند در اولین رویارویی اش با 
پرسپولیس در نقش سرمربی استقلال، از سرخ ها 
امتیاز بگیرد و در پایان یک بازی پراتفاق سرانجام 
خواسته سرمربی آبی پوشان پایتخت محقق شد و 
استقلالی ها توانستند بدون شکست به کار خود 
در داربی پایتخت پایان بدهند؛ آن هم در حالی که 
بازی تا دقیقه ۹0 با برتری یک گله پرسپولیسی ها 
در جریان بود اما در وقت های تلف شده سرنوشت 
بازی به سود استقلال تغییر کرد و اعلام پنالتی 
به سود آبی ها بعد از بررسی صحنه برخورد آرش 
رضاوند و علی نعمتی از ســوی موعود بنیادی فر 
به کمک )VAR( باعث شد تا استقلالی ها توسط 
کوین یامگا به گل تســاوی برسند.جواد نکونام 
در دوران ســرمربیگری اش همــواره دوئل های 
پراتفاقی را مقابل پرســپولیس گذرانده است و 
ســرمربی آبی ها در دیدار روز گذشته به دنبال 
آن بود تا بتواند روند شکست ناپذیری اش مقابل 
پرســپولیس در طول 22 ماه اخیر را حفظ کند 

که به خواسته خود رسید.
 اگر مسابقه با برد استقلال به پایان می رسید، 
کارنامه نکونام در قامت سرمربی در دوئل هایش 
با پرســپولیس رویایی می شــد و او می توانست 
سرانجام طعم پیروزی در داربی را هم بچشد اما با 
با این وجود، خواسته سرمربی آبی ها محقق نشد. 

نگرانی ها پایان یافت؛ سردار بازگشت
سردار آزمون طبق آخرین اخبار به تمرینات 

رم بازگشته و آماده بازی است.
 در دیدار هفته گذشته رم و فیورنتینا، سردار 
آزمون به دلیل مصدومیــت زمین بازی را ترک 
کرد. این اتفاق در وهله اول بسیار موجب نگرانی 
اهالی فوتبال ایران شد و پس از این مصدومیت، 
رســانه های ایتالیایی اخبار دوری چند هفته ای 

ستاره ایرانی جالوروسی را منتشر کردند.
از طرفی زمان زیادی تا آغاز رقابت های جام 
ملت های آسیا باقی نمانده و او مهره ای ارزشمند 
در خط حمله تیم ملی است و این مسئله موجب 
می شــد که دوره نقاهت آزمون، نگران کننده از 

قبل برای هواداران فوتبال باشد.
باشگاه ایتالیایی فیلم تمرینات گروهی تیمش 
را پیش از دیدار با بولونیا منتشــر کرده اســت 
که خوشــبختانه نشان می دهد سردار آزمون به 

تمرینات برگشته و آماده بازی است.
اکنــون باتوجه به شــدت مصدومیت پائولو 
دی بــالا، او این فرصــت را دارد تا در بازی های 
آینــده رم در کنار روملو لوکاکو در ترکیب ثابت 
تیمش به میدان بــرود تا هم اعتماد مورینیو را 
جلب کند و هم با آمادگی کامل همراه تیم ملی 

در جام ملت های آسیا باشد.

    پرسپولیسی ها که 
پس از بازی به شدت از 

عملکرد داور مسابقه 
و تصمیمات کمک داور 

ویدیویی ناراضی بودند، 
خواستار انتشار مکالمات 

بین موعود بنیادی فر و 
اتاق VAR شدند. 

ردپای VAR در جنجال های دربی ۱۰۲

ورزش 

سعید جمشیدیان    |     دربی شماره ۱۰۲ پایتخت روز پنج شنبه بین تیم های پرسپولیس و استقلال برگزار شد و با تساوی یک - یک به پایان رسید. 
نکته مهم این مسابقه استفاده از VAR برای نخستین بار در تاریخ لیگ برتر بود. اتفاقی که روی نتیجه نهایی بازی هم نقش مهمی داشت و پنالتی 

منجر به گل استقلال در وقت تلف شده نیمه دوم از طریق بازبینی صحنه و با کمک VAR به دست آمد.

پیش از شــروع بازی قابل پیش بینی بود که اســتفاده از این تکنولوژی برای نخستین بار در لیگ برتر آن هم در یک بازی 
بســیار حســاس چالش های فراوانی را به همراه خواهد داشت و پس از بازی بخش عمده ای از صحبت های اعضای دو باشگاه 

پرسپولیس و استقلال در خصوص عملکرد داور و استفاده از کمک داور ویدیویی بود.

  اعتراض شدید بازیکنان در دقایق پایانی
نیمه نخست دربی به جز صحنه سرنگونی شهاب زاهدی در محوطه جریمه استقلال و برخورد توپ به دست مهدی ترابی 
در محوطه جریمه پرســپولیس صحنه خاصی نداشــت و اعضای 2 تیم هم اعتراض شدیدی نسبت به این 2 صحنه نداشتند. 
با این حال نیمه دوم ۳ صحنه مشــکوک و جنجالی داشــت که کار موعود بنیادی فر را برای قضاوت بسیار سخت کرد. صحنه 
نخســت خطای امید حامدی فر در دقیقه 60 بود که پرسپولیســی ها معتقد بودند داور باید از طریق VAR صحنه را بررســی و 
بازیکن اســتقلال را اخراج می کرد. می کرد. با این حال علیرضا فغانی معتقد اســت داور نمی توانست برای بررسی این صحنه 
بــه VAR مراجعــه کند؛ او در این خصوص گفت: »در این صحنه چون لحظه ای که پای بازیکن آبی روی مچ بازیکن قرمز آمده، 
زانوی بازیکن آبی خم است و کامل روی پا نرفته و پای مستقیم نرفته، کارت قرمز مستقیم ندارد. خود بازیکن قرمز هم سمت 
بازیکن آبی رفته و برخورد اجتناب ناپذیر اســت. این صحنه کارت زرد دارد و برای کارت زرد VAR وارد نمی شــود و تیم داوری 

باید تصمیم بگیرد و VAR نمی تواند دخالت کند.«
اســتقلال پــس از خــوردن گل حملات زیــادی روی دروازه پرســپولیس ترتیــب داد و نتیجه آن 2 صحنه مشــکوک 
در محوطــه جریمــه پرســپولیس بود. در هــر 2 صحنــه بازیکنان و نیمکت هــای هر 2 تیم به شــدت بــه داور اعتراض 
داشــتند؛ اســتقلالی خواســتار بررســی صحنه ها از طریــق VAR بودند و پرسپولیســی ها هــم معتقد بودنــد خطایی رخ 
نــداده اســت. اتفاقی که باعث شــد در دقایق پایانــی بنیادی فر نتواند بــازی را به خوبی مدیریت کنــد و نکته عجیب هم 
 انفعــال او مقابــل بازیکنــان و عــدم جریمه آن ها بــه دلیل اعتراض بــود. در نهایت هم اســتقلال با کمــک VAR صاحب

 یک ضربه پنالتی شد تا جنجال های اواخر بازی به بیرون زمین هم کشیده شود.

  کلیدواژه VAR در مصاحبه های پس از بازی
بخش زیادی از مصاحبه های اعضای 2 تیم پس از بازی درباره VAR بود. استقلالی ها که با کمک 
همین تکنولوژی به تســاوی رسیده بودند به تیم حریف کنایه زدند و معتقد بودند اگر در سال های 
گذشته هم VAR بود نتیجه دربی ها متفاوت می شد. آن ها همچنین معتقد بودند صحنه برخورد پیمان 

بابایی هم پنالتی بوده و در واقع داور یک پنالتی کم برایشان گرفته است!
در طرف مقابل پرسپولیسی ها هم اعتقاد داشتند داور به دلیل اعتراضات شدید استقلالی ها تصمیم 
به اعلام پنالتی گرفته و در آن صحنه اصلا خطایی رخ نداده است. آن ها همچنین به اخراج نشدن امید 

حامدی فر هم معترض بودند تا با وجود VAR هر 2 طرف باز هم از داور طلبکار باشند.
در واقع استفاده از VAR نه تنها باعث کاهش اعتراضات و درگیری ها نشد، بلکه خودش یک بهانه 

برای دعوا و کنایه زدن به طرف مقابل بود!

  درخواست پرسپولیسی ها و پاسخ عجیب افشاریان
پرسپولیسی ها که پس از بازی به شدت از عملکرد داور مسابقه و تصمیمات کمک داور ویدیویی 
ناراضی بودند، خواســتار انتشار مکالمات بین موعود بنیادی فر و اتاق VAR شدند. خداداد افشاریان، 
رییس کمیته داوران اما در پاســخ مدعی شــد مکالمات اصلا ضبط نشده و امکان انتشار آن وجود 
ندارد. او مدعی شــد این مکالمات کاملا محرمانه بوده و قابل پخش نیست.مصطفی لشگری، مدیر 
روابط عمومی باشگاه پرسپولیس هم در پاسخ به افشاریان گفت: »آقای افشاریان در ادعایی عجیب تر 
گفته مکالمه ای ضبط نشده و چیزی منتشر نخواهد شد. به صراحت اعلام می کنیم، اگر فدراسیون 
فوتبال و کمیته داوران مکالمات رخ داده بین داوران را منتشــر نکنند، به فیفا شکایت می بریم و تا 
پایان پرونده موضوع را پیگیری می کنیم. موضوع دیگر اینکه برخی جریان ها و افراد که مشــخص 
اســت از کجا خط  گرفته اند، اینطور القا کرده اند که پرسپولیس مخالف VAR است! در صورتی که از 
فصل گذشــته تا الان مشخص است کدام باشگاه همواره مخالف آمدن VAR بوده و سعی در متشنج 
کردن فضا داشــته است. شک نکنید با انتشــار مکالمات داوران در بازی دیشب همه چیز مشخص 
خواهد شد.«این درحالی است که در سال های اخیر مکالمات اتاق VAR در چند بازی لیگ برتر انگلیس 
 VAR منتشــر شــده و این موضوع جنجال هایی را هم به دنبال داشته است. البته از زمان استفاده از
تاکنون تنها لیگ برتر انگلیس و لیگ MLS در میان لیگ های مطرح حاضر به انتشار مکالمات اتاق 
VAR شده اند و به طور مثال فدراسیون فوتبال اسپانیا با این موضوع مخالفت کرده است.در این بین 
درخواست هایی هم در خصوص پخش زنده مکالمات داور و اتاق کمک داور ویدیویی وجود داشته اما 
هیئت بین المللی فوتبال )IFAB( تاکنون مخالف این موضوع بوده است. IFAB اعتقاد دارد که پخش 

زنده مکالمات در جریان بازی ها محیطی ناامن برای داوران ایجاد می کند.

  وقتی VAR خودش سوژه جنجال است!
در ســال های اخیر هرگاه بحث مشکلات داوری و اعتراضات تیم ها مطرح می شد، همه در پاسخ 
می گفتند که تنها راه حل شدن این مشکل ورود VAR به فوتبال ایران است. با این حال تجربه استفاده 
از این تکنولوژی در دربی نشــان داد که ماجرا حتی با VAR هم حل نخواهد شد. در واقع استفاده از 
VAR اکنون خودش به یک سوژه تبدیل شده و به جنجال های مسابقات افزوده است. در جریان بازی 
اعضای تیم ها با هر صحنه مشــکوک خواســتار استفاده از VAR بودند و پس از بازی هم بخش اصلی 
دعواها و کنایه ها به همین مســئله برمی گشت.این موضوع البته فقط مختص به لیگ ایران نیست؛ 
یان زلینسکی، کارشناس حقوقی چند سال قبل در یکی از مقاله های خود به این موضوع اشاره کرد: 
»علت وجود این اختلافات در دو معیار قضاوتی داوری است. داوران براساس دو معیار عینی و ذهنی 
تصمیم گیری می کنند. معیار عینی ناظر به صحنه هایی همچون عبور توپ از خط دروازه اســت و 
تمام داوران اگر تصویر کامل و دقیقی داشته باشند، نظر یکسانی دارند. اختلاف اما از جایی شروع 

می شود که معیار تصمیمات ذهنی باشد. 
معیار ذهنی ناظر به خطاها و میزان شدت آن است. بارها دیده ایم که در یک برخورد داوران اختلاف 
نظرهای فاحشــی دارند و این اختلاف نظر ناشی از همین معیار است. داوری یک صحنه را برخورد 
عادی فوتبال می داند و داور دیگری آن را خطای همراه با کارت زرد تلقی می کند. تصمیم گیری ها 
در این خصوص حتی با وجود VAR هم متفاوت خواهد بود و این دقیقا جایی است موجب بروز تنش 
بیشــتر در فوتبال ما می شــود. فکر کنید برخوردی در زمین بوده و داور با VAR آن را مجددا بررسی 
می کند. از نظر او برخورد یک اتفاق طبیعی در فوتبال اســت حال آنکه داور دیگری این برخورد را 

خشن و مستحق یک اخطار بداند.«
مشابه این موضوع در داوری ایران هم وجود دارد و فدراسیون فوتبال باید پیش از استفاده عمومی 
از VAR در تمام بازی ها، ابتدا چنین مســائلی را برای تیم ها حل کند تا اســتفاده از این تکنولوژی 

خودش به یک بحران جدید تبدیل نشود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1402/09/27
شماره : 1547

خطر بزرگ در کمین شماره ۷ استقلال

فوتبال بانوان از نظر ساختار حرفه ای مشکل دارد

مهرداد محمدی در هفته های اخیر عملکرد موفقی نداشته است.
 مهرداد محمدی مهم ترین خرید اســتقلال در نقل وانتقالات تابســتانی بود و 
هواداران این تیم امید زیادی به درخشــش او داشــتند. با توجه به جدایی مهدی 
قایدی و محمد محبی و عدم جذب یک هافبک خلاق و بازیســاز، محمدی تقریبا 
تنها عنصر هجومی اســتقلال است که ســبک بازی فانتزی دارد و همین موضوع 
اهمیــت حضورش در ترکیب این تیم را بیشــتر می کند. بــا این حال محمدی در 
هفته های اخیر عملکرد چندان خوبی در ترکیب اســتقلال نداشته در بازی مقابل 

پرسپولیس هم ناکام بود.
شــماره ۷ آبی ها در زمان بدنسازی دچار مصدومیت شد و همین موضوع باعث 
در چند هفته ابتدایی نیمکت نشین شود تا به مرز آمادگی برسد. او در بازی هفته 
چهارم مقابل استقلال خوزستان برای اولین بار در ترکیب اصلی قرار گرفت و موفق 

به گلزنی هم شد.
بهترین عملکرد فصل محمدی اما در بازی با هوادار رقم خورد که با زدن 2 گل 
تماشایی و گرفتن یک پنالتی منجر به گل نقش اول بازگشت رویایی استقلال بود. 

پس از درخشــش در آن مســابقه هواداران استقلال امیدوار بودند که محمدی در 
ادامه فصل هم عملکرد خوبی داشــته باشد ولی او حالا 6 بازی متوالی است که نه 

گلی زده و نه موفق به ارسال پاس گل شده است.

افت محمدی در بازی داربی مقابل پرســپولیس هم به چشــم آمد و او در طول 
۹0 دقیقه یکی از ضعیف ترین بازیکنان اســتقلال بود و حتی نکونام در زمانی که 
تیمش به گل احتیاج داشت ترجیح داد این بازیکن چپ پا را از ترکیب خارج کند. 
محمــدی در بازی داربی با نمــره 6.۴1، ضعیف ترین نمره بین بازیکنان حاضر در 

ترکیب اصلی 2 تیم را کسب کرد.
افت محمدی در آســتانه جام ملت های آســیا باعث شده حالا او خطر حذف از 
لیســت تیم ملی و از دســت دادن این رقابت ها را به صورت جدی احســاس کند. 
ناکامی های مهاجم اســتقلال با درخشــش نفراتی چون مهدی قایدی، رضا اسدی 
و شــهریار مغانلو همراه شده و ممکن است امیر قلعه نویی در نهایت تصمیم بگیرد 
محمدی را از فهرســت خارج کند.استقلال تا پایان نیم فصل اول مسابقات ۳ بازی 
مقابل نساجی، گل گهر و پیکان را در پیش دارد و این آخرین فرصت محمدی برای 
بازگشت به روند گلزنی محسوب می شود. ناکامی در این ۳ بازی می تواند محمدی 
را از حضور در جام ملت ها محروم کند اما او با عملکرد مناسب مقابل این حریفان 

می تواند در آستانه این رقابت ها خودی نشان دهد.

 ســرمربی تیم فوتبال بانوان گفت: هرچند چند پله در رنکینگ فیفا صعود کردیم 
اما هنوز فوتبال بانوان از نظر ســاختار حرفه ای مشکل دارد. مریم آزمون درباره صعود 
چهار پله ای تیم ملی فوتبال بانوان در رنکینگ فیفا اظهار داشت: در این چند ماهه با 
توجه به ابزار و امکاناتی که در اختیار داشتیم، تمام تلاش مان را انجام دادیم تا بتوانیم 
بهترین خودمان باشیم. البته تا حدودی هم موفق بودیم. قبل از بازی های مرحله اول 

انتخابی المپیک در میانمار اختلاف ما با این تیم 2۴ پله بود. اما در حال حاضر ۵ پله با 
هم فاصله داریم.وی اضافه کرد: البته نمی توانیم فقط به این آمار و رده ها بسنده کنیم. 
ما باید دنبال این باشیم که این پیشرفت و رفتن به رده های بالاتر استمرار داشته باشد 
و همچنین با کیفیت و حرفه ای باشند. اگر در بازی های مقدماتی المپیک در استرالیا 
فراتر از انتظار ظاهر شدیم نتیجه تلاش خیلی ها در فوتبال بود. مربیان لیگ، برگزاری 

منظم مسابقات، عملکرد بازیکنان و مربیان پایه در این امر مهم نقش بسزایی داشتند.
سرمربی تیم ملی فوتبال بانوان خاطر نشان کرد: مهمترین مسئله که باید بدانیم این 
است که ما هنوز از نظر ساختار حرفه ای و ابزار و امکانات سخت افزاری و نرم افراری با 
مشکلاتی روبه رو هستیم. هنوز همه باشگاه های ما در پایه و لیگ تیم داری نمی کنند 

و لیگ های پایه نداریم؛ اینها دغدغه های من و همکاران ما در فوتبال بانوان است .
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افرادی که افکار خودکشی را تجربه می کنند، 
ممکن است همیشــه در توضیح درد عمیقی 
که با آن دســت و پنجه نرم می کنند، مستقیم 
صحبت نکنند، اما دانشمندان در تلاش هستند 
تا راه هایی برای کمک به این افراد قبل از اقدام 

به خودکشی پیدا کنند.
به نقل از اس اف، محققان دانشکده پزشکی 
دانشگاه کالیفرنیا سن دیگو به کشفی مهم در 
زمینه ســلامت روان دست یافته اند که به طور 
بالقوه به توسعه آزمایش خونی منجر می شود که 
قادر به تشخیص افکار خودکشی در افراد مبتلا 

به اختلال افسردگی اساسی است.
تخمین زده می شــود که افســردگی ۱۶.۱ 
میلیون بزرگسال را تنها در ایالات متحده تحت 
تأثیر قرار می دهد و هزینه سالانه آن ۲۱۰ میلیارد 
دلار اســت.به طور سنتی، این بیماری با علائم 
روانی همراه است. با این حال، این مطالعه جدید 
ابعاد فیزیکی قابل توجه افســردگی، به ویژه در 
متابولیسم سلولی را در این افراد نمایان می کند. 
محققان اکنون بر روی نشانگرهای متابولیسم 
سلولی به عنوان شاخص های کلیدی در مطالعه 
بیماری های روان بــا هدف اصلاح رویکردهای 

تشخیصی و درمانی تمرکز کرده اند.
سلول های بدن خود را به عنوان کارخانه های 
کوچکی تصور کنید که با فعالیت نیروگاه های 
میکروسکوپی به نام میتوکندری انرژی می گیرند. 
هنگامی که افسردگی رخ می دهد، این کارخانه ها 
و نیروگاه ها ممکن است از هم بپاشند و عملکرد 
نادرستی داشته باشند که عملیات ظریف آنها را 
بــه هم بزند. به لطف یافته های این مطالعه که 
در مجله »Translational Psychiatry« منتشــر 
شده اســت، اکنون قابلیت ایجاد یک آزمایش 
خون وجود دارد که می تواند افکار خودکشــی 
را در بیماران مبتلا به افســردگی تشــخیص 
دهد.بــرای اطمینان، محققان نمونه های خون 
۹۹ فرد مبتلا به افســردگی مقاوم به درمان را 
که نوعی افسردگی مقاوم به درمان های سنتی 
است و افکار خودکشی را نیز تجربه کرده بودند، 
تجزیــه و تحلیل کردند. آنها شــاهد الگوهای 
منحصر به فردی در پنج ماده شیمیایی مختلف 
بودند که در خون در گردش هســتند و مانند 
 یک کــد ظریف عمل می کنند کــه تغییرات

 متابولیک مرتبط با افسردگی و افکار خودکشی 
را آشکار می کنند.

تشخیص افکار خودکشی با 
آزمایش خون !

همه چیز درباره هواپیمای روز رستاخیز آمریکا 

کمین طلای جهانی برای 
صعود

عاطفه دهقانی   | شرکت بوئینگ در برنامه 
تحویل جانشین هواپیمای ئی-4بی نایت واچ 
)4B Nightwatch-E( به عنوان نســل آینده هواپیمای روز 

رستاخیز به نیروی هوایی آمریکا حضور نخواهد داشت.
شــرکت بوئینگ به تازگی تایید کرده اســت که دیگر 
 the( در رقابت موســوم به مرکز عملیات هوابــرد قابل بقا
Survivable Airborne Operations Center( یا به اختصار 
SAOC برای توسعه هواپیمایی به عنوان یک مرکز فرماندهی 
و کنترل اضطراری پرنده برای استفاده در شرایط اضطراری، 

مانند وقوع جنگ هسته ای، حضور ندارد.
بوئینگ تولیدکننده هواپیمای روز رستاخیز فعلی آمریکا 
اســت که به نام ئی-4بی نایت واچ شــناخته می شود. این 
یک نسخه نظامی شده از هواپیمای بوئینگ 747 است که 
توانایی ســوختگیری هوایی را دارد. این هواپیما به سامانه 
های پیشــرفته الکترونیکی و ارتباطی مجهز اســت که در 
برابر پالس های الکترومغناطیسی و دیگر آثار ناشی از جنگ 
هسته ای مقاوم هستند.با حذف بوئینگ از رقابت SAOC، تنها 
 Sierra( یک شرکت شــناخته شده یعنی سیرا نوادا کورپ
Nevada Corp(، یــک پیمانــکار خصوصی دفاعی، در این 
رقابت باقی مانده اســت. نیروی هوایی آمریکا قصد دارد در 
سال ۲۰۲4 قرارداد SAOC را اعطا کند و از پاسخ به این که 
آیا شرکت های دیگری پیشنهادات خود را ارائه کرده اند یا 

خیر، خودداری کرده است.

  عدم تمایل بوئینگ به امضا قراردادی با قیمت 
ثابت

به گفته دو منبــع آگاه، بوئینگ و نیروی هوایی آمریکا 
نتوانســتند در مورد حقوق داده و شرایط قرارداد به توافق 
برســند. خودداری بوئینگ از امضا قراردادی با قیمت ثابت 
که این شرکت را مجبور به پرداخت هزینه های بیش از حد 
می کرد، از جمله عوامل موثر در این زمینه به نظر می رسد.

واحد دفاعی بوئینگ طی سال جاری میلادی ۱.3 میلیارد 
دلار را در برنامه های توسعه با قیمت ثابت از جمله استارلاینر 
ناسا و نسل بعدی ایر فورس وان از دست داده است. چنین 
برنامه هایی از ســال ۲۰۱4 منجر بــه ضرر ۱۶.3 میلیارد 

دلاری بوئینگ در برنامه های دفاعی قیمت ثابت شده است.
نیروی هوایی آمریکا چهار فروند هواپیمای ئی-4بی در 
اختیار دارد. انتظار می رود این هواپیماها در اوایل دهه ۲۰3۰ 
به پایان عمر عملیاتی خود برســند.این هواپیما اغلب برای 
جابجایی وزیر دفاع آمریکا استفاده می شود و توانایی مقاومت 
در برابر انفجارهای هسته ای و آثار الکترومغناطیسی را دارد. 
در صورت بروز شرایط اضطراری، این به رهبران آمریکا اجازه 

می دهد تا دستورات خود را به ارتش انتقال دهند.

  آشنایی با هواپیمای ئی-4بی نایت واچ
ناوگان هواپیمای ئی-4بی نایت واچ نیروی هوایی آمریکا 
 National Airborne( به نام مرکز عملیــات هوابرد ملــی
Operations Center( یا ان ای او سی )NAOC( نیز شناخته 
می شــود. این هواپیماها به واسطه قوز قسمت ماهواره در 
بالای بدنه خود از قابل تشــخیص ترین هواپیماها هستند. 
این هواپیماهای ویژه از فناوری های پیشرفته ای سود می 
برند که حتی در صورت وقوع فجایع مختلف، از جمله حمله 

هسته ای، امکان ارتباطات جهانی را فراهم می کنند.

  آنها چه هستند؟
این هواپیماها که در ارتش به نام ئی-4بی شناخته می 
شوند، نسخه نظامی شده بوئینگ 747-۲۰۰ هستند که به 
عنوان مرکز عملیات هوابرد ملی برای رئیس جمهور، وزیر 

دفاع و رئیس ستاد مشترک ارتش آمریکا عمل می کنند.
نخستین فروند از این هواپیما در دسامبر ۱۹74 تحویل 
نیروی هوایی آمریکا شــد و جانشــین هواپیمای ئی سی-

۱35جی شد.ماموریت اصلی هواپیمای روز رستاخیز نیروی 
هوایی آمریکا در اواخــر دهه ۱۹7۰ و دهه ۱۹8۰ حصول 
اطمینــان از وجود مکانی امن برای رئیس جمهور آمریکا و 
خدمه برای انجام عملیات در زمان جنگ و یک حمله هسته 
ای بــود. این هواپیما با هدف اســتفاده به عنوان یک هاب 
فرماندهی و ارتباطات در مواقع اضطراری یا تخریب مراکز 

فرماندهی و کنترل زمینی شکل گرفته است.
در زمان صلح، این هواپیماها از آژانس مدیریت اضطراری 
فدرال پشتیبانی می کنند تا قابلیت های مرکز فرماندهی و 

ارتباطات را برای تلاش های امدادی پس از بلایای طبیعی، 
مانند طوفان و زلزله فراهم کنند.

  چگونه کار می کنند؟
قوز خاص در بالای بدنه هواپیما ابزارهای مختلف را در 
خود جای داده که امکان ارتباط بین هر فرد یا دســتگاهی 
در سراســر جهان را فراهم می کند. در شرایطی که قابلیت 
های دقیق محرمانه هستند، چندین ویژگی تایید شده مانند 

آنتن فرکانس بالا و اتصال ماهواره ای وجود دارند.
این برآمدگی در بالای بدنه هواپیما به سرنشــینان این 
امکان را می دهد که به طور مستقیم با شبکه ماهواره های 
میل اســتار ارتش ارتباط برقرار کنند. هواپیمای ئی-4بی 
همچنین به گونه ای طراحی شده است تا به طور مستقل از 
هر مکان مستقر روی زمین کار کند، از این رو، با نام مستعار 

“هواپیمای روز رستاخیز” شناخته می شود.
ایــن هواپیما دارای یک آنتن فرکانس پایین اســت که 
می تواند حین پرواز تا هشت کیلومتر پشت هواپیما آویزان 
شود. دفاع محافظ سبک ماتریسی نیز در صورت حمله پالس 
الکترومغناطیسی از سامانه های حساس محافظت می کند.

  چه کسی آنها را پرواز می دهد؟
هر فروند هواپیماهای ئی-4بی می تواند تا ۱۱۲ خدمه 
شامل تیم فرماندهی و کارکنان همراه را در خود جای دهد. 
خدمه این هواپیما افرادی در بیش از ۱5 تخصص مختلف 
شامل خلبانان، ناوبران، مهندسان پرواز، تعمیرکاران هواپیما، 
مهمانداران، افســران ارتباطات، اپراتورهــای داده و رادیو، 

نیروهای امنیتی، و کنترل کننده های فنی هستند.
حداقل یک فروند هواپیمــای ئی-4بی به منظور انجام 
ماموریت خود و ارائه پشتیبانی از رئیس جمهور، وزیر دفاع 
و رئیس ستاد مشترک ارتش آمریکا به همراه یک تیم دیده 
بان جهانی در یکی از پایگاه های تعیین شــده در سراســر 
جهان همواره در حالت آماده باش ۲4 ســاعته است. مکان 
هر هواپیما اغلب با پنهان کاری بسیار محافظت می شود، به 
استثنای هواپیمای مستقر در نبراسکا، تنها مدلی که رسانه 

ها اجازه دسترسی به آن را داشته اند.

قیمت طلا کاهــش یافت اما با تغییر موضع فدرال 
رزرو و پیش بینــی کاهش نرخ بهره در ســال آینده، 

افزایش هفتگی را تجربه کرد.
 بهــای هر اونس طلا روز جمعــه به ۲۰۱۹ و ۹۰ 
ســنت رســید و قیمت طلای آمریکا با ۲۰۲۰ دلار و 

۹۰ سنت رسید.
 Gainesville اورت میلمن، تحلیلگر ارشــد بازار در
Coins اظهار کرد که بازار طلا همچنان منعکس کننده 
انتظارات فدرال  رزرو اســت. اگر اقتصاد ایالات متحده 
در اوایل ســال ۲۰۲4 بهبود نیابد، این نشــانه بسیار 
قوی اســت که طلا همچنان به بالاترین ســطح خود 

ادامه می دهد.
جــروم پاول، رئیس فــدرال رزرو گفت که انقباض 
طولانی مدت سیاســت پولی احتمالاً به پایان رسیده 
اســت زیرا بحث در مورد هزینه های استقراض کاهش 
می یابد و این چشــم اندازی اســت که ۱7 نفر از ۱۹ 

سیاست گذار تأیید کرده اند.
ابزار CME FedWatch نشان داد که بازارها با احتمال 
7۰ درصدی کاهش نرخ در ماه مارس مواجه هستند. 
کاهــش نرخ بهره جذابیت شــمش های بدون بازده را 
افزایش می دهد امــا، جان ویلیامز، رئیس فدرال رزرو 
نیویــورک، انتظارات فزاینده بازار در مورد کاهش نرخ 

بهره را عقب انداخت.
دلار تقویت شــد اما به سمت افت هفتگی رو به رو 
شــد و طلا را برای خریداران خارجی ارزان تر کرد، در 
حالی که بازدهی خزانه داری ۱۰ ساله بدترین هفته از 

مارس را مشاهده کرد.
طبق گزارش رویترز، در بازار سایر فلزات ارزشمند، 
بهــای هر اونس نقره بــا ۱.3 درصد کاهش به ۲3.83 
دلار رسید و پلاتین با ۱.8 درصد کاهش به ۹4۰  دلار 
و 75 سنت رســید و هر دو برای سود هفتگی تعیین 

شده بودند.
 پالادیــوم ۶.۶ درصــد افزایش یافــت و به ۱۱75 
دلار و 4۲ ســنت رسید و به سمت بهترین هفته خود 
از مــارس ۲۰۲۲ پیش رفت. قیمت هــا در اوایل این 
ماه به پایین ترین حد در پنج ســال گذشــته رسیده 
بود. معامله گران طلا نشــانه های بیشتری از داده های 
اقتصادی ایالات متحده، از جمله گزارش های هفتگی 
مطالبات بیکاری و خرده فروشــی را دریافت خواهند 
کرد. برآوردها حاکی از آن است که رقم خرده فروشی 
در ماه نوامبــر ۰.۱ درصد کاهش یابد. با نگاهی رو به 
جلو، داده های خرده فروشی و تولید صنعتی چین روز 

جمعه منتشر خواهد شد.

کادیــلاک از خودرو الکتریکی جدید خود ویســتیک 
رونمایی کرد. Vistiq شاســی بلند برقی سه ردیفه ای است 

که چند سال آینده این خودروساز را به تصویر می کشد.
کادیلاک، خودروســاز خوشنام آمریکایی به سرعت به 
ســمت آینده تمام الکتریکی خود پیش می رود. کادیلاک 
پس از این که لیریک را به عنوان اولین خودرو الکتریکی خود 
معرفی کرد و همچنین از کادیلاک اســکالید IQ، اپتیک و 
سلســتیک پرده برداشت، حالا بر اساس جدیدترین اخبار 

خودرو اولین تصاویر از »ویستیک« را به اشتراک گذاشته 
است.ویستیک شاسی بلند الکتریکی سه ردیفه ای است که 
مشابه بقیه محصولات الکتریکی کادیلاک، هویت منحصر به 
فرد این خودروساز را با المان های روز مختص به خودروهای 
الکتریکی ترکیب می کند. بنا به گفته کادیلاک، این خودرو 
در محدوده بین شاسی بلند سایز متوسط لیریک و شاسی 
بلند سایز بزرگ اسکالید IQ قرار می گیرد. اگرچه ابعاد این 

خودرو جدید مشخص نشده است.
ویستیک، خودرو الکتریکی 
جدید کادیلاک 

زودتر با خبر شوید ...
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